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با حکم رئیس جمهوری
 داریوش اسماعیلی

 رئیس سازمان نظام مهندسی 
معدن شد

رئیس جمه��وری در حکمی و به پیش��نهاد وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، دکتر داریوش اس��ماعیلی 
را ب��رای مدت ۳ س��ال به عنوان »رئیس ش��ورای 
مرکزی و رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن« 

منصوب کرد.
به گ��زارش ایس��نا، مت��ن حکم حجت الاس��ام 
والمسلمین دکتر حسن روحانی به شرح زیر است:

»جناب آقای دکتر داریوش اسماعیلی
در اجرای ماده )۲۳( قانون نظام مهندسی معدن 
مصوب ۲۵ بهمن ۱۳۷۹ مجلس ش��ورای اس��امی 
نظ��ر به تخصص و تجربیات ارزن��ده جنابعالی و بنا 
ب��ه معرفی وزی��ر محترم صنعت، مع��دن و تجارت 
ب��ه موجب این حکم برای مدت ۳ س��ال به عنوان 
»رئیس ش��ورای مرک��زی و رئیس س��ازمان نظام 

مهندسی معدن« منصوب می شوید.
توفیق ش��ما و سایر اعضای محترم آن شورا را در 
انج��ام وظایف محوله با رعایت اص��ول قانونمداری، 
اعتدال گرایی و منش��ور اخاقی دولت تدبیر و امید، 

از خداوند متعال مسالت می نمایم.«

طرح جدید زغال سنگ 
 پروده ۴ طبس آماده
 آغاز عملیات اجرایی

پ��روژه جدی��د زغال س��نگ پ��روده ۴ طبس در 
فهرست طرح های آماده شروع عملیات اجرایی قرار 

گرفت.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمی��درو، هدف از 
اجرای این طرح ایجاد ۷۵۰ هزار تن ظرفیت تولید 
زغال سنگ خام در بلوک ۳ پروده ۴ طبس است که 
زمینه ۶۰۰ فرصت شغلی مستقیم و تا ۴ برابر شغل 

غیر مستقیم را فراهم می کند.
کنسرس��یوم اج��رای پ��روژه به رهبری ش��رکت 
CMC چین، گروه کارشناسی خود را در گروه های 
مختلف در این پروژه مس��تقر کرده است. در همین 
ح��ال فعالیت های پ��روژه در زمینه ه��ای مختلف 
ع��اوه بر تجهی��ز و آماده س��ازی، در بخش تامین 
زیرساخت های آب، برق و راه های دسترسی نیز در 

حال فعالیت است.
درحال حاضر نقش��ه راه های دسترس��ی به سایت 
برای دوران س��اخت و محل اقام��ت پیمانکاران در 

دوران ساخت نهایی شده است.
قرارداد اج��رای بلوک ۳ پروده ۴ طبس در حالی 
که در دهه ۸۰ به امضا رسیده بود، تاکنون به سبب 
باز نش��دن ال سی، به مرحله اجرا نرسیده بود اما در 
مرداد با پیگیری های ایمیدرو، ال سی طرح گشایش 

یافت و درحال حاضر آماده عملیات اجرایی است.

معاون مالی و اقتصادی شرکت ملی 
صنایع مس ایران:

 قیمت گذاری دستوری 
به جذابیت بازار کمک نکرد

مع��اون مالی و اقتصادی ش��رکت مس گفت: در 
قیمت گ��ذاری دس��توری گاه��ی دول��ت وارد و با 
بخشنامه ها، شرایط نه چندان جذابی به بازار تحمیل 
ش��د؛ اگرچه ش��اهد آن هس��تیم که بورس کالا در 
زمان هایی تنها به محلی برای ثبت معامله بدل شد، 

نه محل تاقی عرضه و تقاضا.
به گ��زارش مس پرس، محس��ن بازارنوی معاون 
مال��ی ش��رکت ملی صنای��ع مس ای��ران گفت: در 
س��ال های گذش��ته نیز بنا به تعیین نرخ دستوری 
فاصل��ه ن��رخ بین ب��ازار و قیمت ه��ای عرضه مس 
افزای��ش یافت. هم اکنون ظرفی��ت تولید مفتول در 
کش��ور بین ۹۰۰ هزار ت��ا یک میلیون ت��ن برآورد 
می ش��ود ولی نیاز واقعی کش��ور بین ۱۲۰ تا ۱۳۰ 
هزار تن اس��ت، این در حالی است که در آمارهای 
رسمی به دلیل ظرفیت نصب شده داخلی این رقم 

همان ۹۰۰ هزار تن مخابره می شود.
بازارن��وی ادامه داد: به دلیل نرخ های دس��توری، 
ش��رکت هایی که در سال های قبل تولید نداشته اند 
به س��مت تقاضا ترغیب ش��دند و در کنار آن شاهد 
بازارهای کاذب و قاچاق بودیم. در سال های گذشته 
نیز همین شرایط یعنی قیمت های دستوری تجربه 
شد که درنهایت به توزیع رانت منتهی شد؛ چنانچه 
ش��اهد »گس��ترش صادرات مواد خام و س��ودهای 
بادآورده بس��یاری« بودیم و موجب ش��د در مسیر 
صحیح تولید قرار نگیریم. درنهایت نوسان نرخ ارز، 
تحریم ها و مش��کات در واردات و تامین مواد اولیه 
و ملزوم��ات تولید همگی دش��واری های این بازار و 

صنعت در روزهای گذشته بوده است.
بازارن��وی عنوان کرد: دولت وقتی چارچوبی برای 
ما تعیین می کند ملزم به اجرای آن هستیم و همه 
خ��ود را موظف به اجرای موبه موی قانون می دانیم. 
با س��همیه بندی مخالفیم ولی ب��رای کوتاه مدت و 
به صورت مقطعی ش��اید راه دیگری وجود نداشت، 

اگرچه از دخالت دولت حمایت نمی کنیم.
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رئیس دبیرخانه »تعامل دولت و مجلس در بخش معدن« گفت: 
در صورت اجرایی ش��دن نقشه راه معدن و صنایع معدنی، انقابی 

در این عرصه ایجاد خواهد شد.
به گزارش خانه ملت، داریوش اسماعیلی، با اشاره به اباغ نقشه 
راه معدن و صنایع معدنی ازس��وی وزی��ر صنعت، معدن و تجارت 
به وزارتخانه تصریح کرد: این نقش��ه راه محصول فعالیت دبیرخانه 

تعامل دولت و مجلس در بخش معدن و صنایع معدنی است.
رئیس فراکس��یون معدن مجلس تاکید کرد: نقشه راه شامل ۷۲ 
بند اس��ت ک��ه در آن ۵ محور اصلی موردتوجه قرار گرفته اس��ت. 
توسعه اکتش��اف و تامین پایدار اطاعات پایه، بهبود فضای کسب 
و کار بخ��ش معدن و صنایع معدنی و رش��د تولید، توس��عه بازار، 
ص��ادرات غیرنفتی و مدیری��ت واردات، س��رمایه گذاری و افزایش 

ظرفی��ت و جذب س��رمایه گذاری و آموزش، توس��عه پژوهش های 
کاربردی و ارتقای فناوری ۵ محوری است که در نقشه راه معدن و 

صنایع معدنی لحاظ شده است.
نماین��ده مردم سروس��تان، کرب��ال و کوار در مجلس ش��ورای 
اس��امی، با اش��اره به اینکه مس��ئولیت نظارت بر اجرای نقشه راه 
معدن��ی به عهده دبیرخانه تعامل دولت و مجلس گذاش��ته ش��ده، 
اضاف��ه کرد: این دبیرخانه تشکیل ش��ده از ۶ نف��ر از معاونان وزیر 
صنعت، معدن و تجارت به عاوه هیات رئیس��ه فراکس��یون معدن 
مجلس و کمیته معدن کمیسیون صنایع و معادن است و بنده نیز 

ریاست این دبیرخانه را به عهده دارم.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسامی با اشاره 
ب��ه اینک��ه با اجرای نقش��ه راه معدن و صنایع معدن��ی انقابی در 

بخش معدن کش��ور رخ می دهد، گفت: به دلی��ل اینکه نظارت بر 
اجرای این نقشه به عهده دبیرخانه تعامل دولت و مجلس قرار دارد، 
پیگیری ه��ای لازم را انجام می دهیم تا تمام موارد عنوان ش��ده در 
این نقش��ه اجرایی شوند؛ چراکه به شدت بر اجرای نقشه راه معدن 
و صنایع معدنی اصرار داریم. گفتنی اس��ت، انتخابات هیات رئیسه 
فراکس��یون معادن و صنایع معدنی مجلس شورای اسامی برگزار 
ش��د و در آن داریوش اسماعیلی نماینده مردم سروستان، کربال و 
کوار در مجلس به عنوان رئیس این فراکس��یون، شهباز حسن پور 
بیگلری نماینده مردم س��یرجان و بردس��یر به عنوان نایب رئیس 
اول، محمود نگهبان س��امی نماینده مردم خواف و رش��تخوار به 
عن��وان نایب رئیس دوم، رحی��م زارع نماینده مردم آباده، بوانات و 
خرم بید به عنوان س��خنگو، سیدحسن حسینی شاهرودی نماینده 

مردم ش��اهرود و میامی به عنوان منشی اول و محمدرضا صباغیان 
نماین��ده م��ردم بافق، مهریز، ابرکوه و خاتم به عنوان منش��ی دوم 

فراکسیون معادن و صنایع معدنی مجلس انتخاب شدند.

بروز انقلاب معدنی در صورت اجرایی شدن نقشه راه معدن و صنایع معدنی

به گفته محمدرضا بنی اسدی راد مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس ایران اخبار منتش��ر ش��ده در زمینه 
توق��ف صادرات ش��رکت مس به هی��چ عنوان صحت 
ندارد و صادرات این ش��رکت متوقف نش��ده است. در 
ادامه گفت وگوی ماین نیوز با مدیرعامل ش��رکت مس 

را می خوانید.
دربارهآخرینوضعیتش�رکتملیصنایع�

م�سای�راندرنیمهنخس�تس�الج�اریدر
حوزههایمختلفتوضیحدهید.

شرکت ملی صنایع مس ایران 
در ۶ ماه نخس��ت سال جاری 
وضعیت بسیار مناسبی داشت. 
در تولی��د ب��الای ۱۰درص��د 
داش��تیم.  پیش��رفت  برنام��ه 
هدف گذاری شده است بتوانیم 
ب��ه بهترین ش��کل نی��از بازار 
داخل��ی را تامین کرده و هی��چ نگرانی در بازار داخلی 
ایجاد نشود و مازاد بر نیاز بازار داخل را صادر  کنیم. در 
س��ال جاری این هدف محقق ش��ده است؛ یعنی ابتدا 
ق��رار بود از کل تولید ش��رکت مس ۶۰ درصد به بازار 
داخلی و ۴۰ درصد به صادرات اختصاص پیدا کند که 
این نس��بت تاکنون رعایت شده است. برای نیمه دوم 
س��ال یک بس��ته صادراتی داریم و همچنین به شکل 
هفتگی ۳۰۰۰ تن کاتد را به همراه ۱۰۰۰ تن مفتول 

به بازار داخلی تزریق می کنیم.
بنابراینخبریکهبهتازگیمنتشرشدمبنی�

برتوقفصادراتمسصحتندارد.
ب��ه هیچ عنوان ای��ن خبر صحت ن��دارد و صادرات 
ش��رکت مس متوقف نش��ده اس��ت. تنها محصولات 
جانب��ی را صادر نخواهیم کرد و فق��ط به بازار داخلی 

عرضه می کنیم. در نیمه نخس��ت س��ال جاری حدود 
۱۱۵ هزار تن تولید کاتد داش��تیم که در پایان س��ال 
تولید کاتد به حدود ۲۳۰ هزار تن خواهد رسید. از این 
رقم حدود ۱۴۰ هزار تن کاتد به همراه مفتول به بازار 
داخلی عرضه خواهد شد و باقی به صادرات اختصاص 
خواهد یافت. در س��ال جاری حدود ۴۰ هزار تن کاتد 
صادر کرده ایم و تا پایان سال حداقل ۷۰ هزار تن دیگر 
کاتد صادر خواهیم کرد. با وجودی که باید برای تامین 
نیاز ب��ازار داخلی حدود ۱۰۵ هزار تن عرضه داش��ته 
باش��یم اما ما این رق��م را ۱۲۵ هزار تن تعیین کردیم 
که ج��ای هیچ گونه نگرانی وجود نداش��ته باش��د. در 
زمینه صادرات هم هیچ مش��کلی نداریم. هیچ نگرانی 
در زمین��ه صادرات نداری��م و وضعیت تولید، معادن و 
پیمانکاران هم بس��یار مطلوب است. سال قبل حدود 
۲۹۶ هزار تن مس محتوی تولید داشتیم که این رقم 

سال جاری به ۳۱۰ تا ۳۱۵ هزار تن خواهد رسید.
بیش�ترینص�ادراتش�رکتمسب�هکدام�

بازارهاانجاممیشود؟
ترکی��ه، اروپ��ا و چین. باید بگویم ک��ه تحریم هیچ 
مش��کلی ب��رای ص��ادرات ایج��اد نکرده اس��ت. فرق 
تحریم ه��ای جدید با تحریم های قبلی این اس��ت که 
تحریم های قبلی تحریم های س��ازمان ملل بودند؛ اما 
تحریم های جدی��د تحریم امریکا هس��تند و بنابراین 
مس��یر اتحادیه اروپا و سایر کشورها باز است. راه های 
مختلف��ی برای ص��ادرات وجود دارد و اگر هم بس��ته 
حمایتی اروپا مطرح ش��ود، اوضاع بهتر خواهد ش��د. 
هیچ نگرانی از جهت صادرات نداریم و وضعیت تولید، 
معادن و پیمانکاران هم بسیار مطلوب است. سال قبل 
حدود ۲۹۶ هزار تن مس محتوی تولید داش��تیم که 
این رقم س��ال جاری به ۳۱۰ تا ۳۱۵ هزار تن خواهد 

رسید.
همکاریش�رکتمسباش�رکتاتوتکبه�

کجارسید؟
خوشبختانه همه تجهیزات اصلی سفارش داده شده 
به اتوتک برای احداث ۲ کارخانه اس��ید س��ولفوریک 
به ایران آمده اس��ت. ت��ا ۲ ماه دیگر ه��م کار تمام و 
نص��ب انجام خواهد ش��د. این ۲ کارخان��ه هریک به 
ظرفی��ت ۶۰۰ هزار تن یکی در سرچش��مه و دیگری 
در خاتون آباد در حال احداث هس��تند. کارخانه اسید 
سرچش��مه تا پایان آذر راه ان��دازی و در دی وارد مدار 
می ش��ود. درباره پ��روژه خاتون آباد فش��ار زمانی برای 
راه اندازی س��ریع کارخانه وجود ندارد؛ چراکه در سال 
جدید قرار اس��ت ظرفیت ذوب آن از ۸۰ به ۱۲۰ هزار 
تن افزایش پیدا کند و تجهیزات آن هم تامین ش��ده 
اس��ت. به همین علت حدود ۴ ماه ابتدایی سال توقف 
وجود خواهد داشت؛ بنابراین با این اوصاف محدودیت 
زمانی برای راه اندازی کارخانه اسید خاتون آباد نداریم 
و پیشرفت این کارخانه اکنون افزون بر ۷۶ درصد است 

و در سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.
مشکلپروژه»فلش«برطرفشد؟�

فل��ش درحال حاضر با عملکرد ۹۳ درصدی در حال 
کار اس��ت، یعنی از ۶۸ درصد در زمان ش��روع به ۹۳ 
درصد رسیده است. همه مشکات آن حل شده است.

اگر کارخانه اس��ید راه بیفتد با ظرفیت بالاتر می تواند 
کار کند.

وضعیتطرحهایتوسعهایدیگر؟�
پیش��رفت معدن »دره آلو« حدود ۵۰ درصد است و 
تا پایان س��ال آینده وارد مدار تولید خواهد شد؛ ۱۰۰ 
هزار تن کنسانتره و ۲۵ هزار تن کاتد. در نیمه نخست 
س��ال جاری حدود ۷۰۰ میلی��ارد تومان در طرح های 

توس��عه ای هزینه کردیم و پیش بینی می شود این رقم 
تا آخر سال به بیش از ۱۴۰۰ میلیارد تومان برسد. در 
شرکت مس آینده بس��یار عالی داریم. تحریم ها تاثیر 
خاصی روی دسترس��ی ما به فناوری نخواهد گذاشت. 
تجهیزات موردنیاز طرح های توس��عه وارد شده و تنها 
بخش س��اخت در ایران باقی مانده است. برای مقابله 
با تحریم ه��ا تولید با تم��ام توان، توس��عه پرقدرت و 
بومی سازی هرچه بیشتر را در دستورکار قرار داده ایم.

متولی بومی سازی در چارت جدید شرکت مشخص 
شده اس��ت و به سمت داخلی س��ازی و بومی سازی و 
استفاده از ش��رکت های دانش بنیان خواهیم رفت. به 
ش��رکت خدمات بازرگانی که در س��ال ۸۰۰ میلیارد 
تومان قطعه می خرد و همچنین مجتمع ها بخش��نامه 

بومی سازی اباغ شده است. 
در زمینه مواد شیمیایی که از خارج خرید می کنیم 
هم تفاهمنامه ای به منظور داخلی سازی این مواد امضا 
شده اس��ت. س��الانه حدود ۱۲ میلیون یورو از خارج 
مواد ش��یمیایی موردنیاز را خریداری می کنیم که اگر 
بتوانیم آنها را داخلی سازی کنیم، اتفاق مهمی خواهد 

بود.
وضعی�تحملونقلموادمعدنیدرش�رکت�

چطوراست؟
در ۴ س��ال آینده ۲۰۰ میلیون تن حمل ونقل خاک 
در ش��رکت تبدیل به ۴۰۰ میلیون تن می شود، یعنی 
میزان حمل ونقل ما ۲ برابر می ش��ود و به ماشین آلات 
بیش��تری نیاز خواهیم داشت. در این زمینه قرار است 

یک مجموعه ماشین سازی در منطقه احداث کنیم.
پروژهانتقالآبخلیجفارسبهکجارسید؟�

پایدار کردن آب در صنعت مس بس��یار مهم است. 
برای اینکه بتوانیم آب موردنیاز طرح های توسعه را با 

روند فعلی خشکسالی تامین کنیم، بهترین کار احداث 
خط انتقال آب خلیج فارس به سرچشمه بود که سهم 
ما از این پروژه ۴۰ میلیون متر مکعب است. البته ۳۰ 
درصد هزینه های پروژه هم به عهده شرکت مس است. 
پیش بینی ما این اس��ت که تا پایان س��ال ۹۸ آب به 
سیرجان و در سال ۹۹ هم آب به سرچشمه برسد. در 
زمینه تامین منابع مالی موردنیاز این پروژه مشکاتی 
وجود داشت که قرار است پیش خرید آب از آنها داشته 
باش��یم تا در تامین منابع مالی کم��ک کنیم، چراکه 
فاینانس های این پروژه هم مشکل دار شده است. اینکه 
آب پایدار در س��ال ۱۳۹۹ به ما برس��د قطعی است. 
در آذربایجان هم اکنون از سد اهر آب گرفته می شود. 
س��د حاجی لرچای هم اگر آبگیری ش��ود، از این سد 
تا کارخانه س��ونگون ۴۶ کیلومتر خط اس��ت که با ۲ 
ایس��تگاه پمپاژ آب منتقل خواهد ش��د. تا پایان سال 
این پروژه انتقال آب هم وارد مدار خواهد شد. اگر این 
سد آبگیری شود حدود ۱۰ میلیون مترمکعب ظرفیت 
خواهد ش��د و بنابراین برای س��ال آینده نگرانی ما از 
نظ��ر تامین آب پایدار موردنی��از صنعت مس برطرف 
می ش��ود. با وجود سد اهر و س��د حاجی لرچای حتی 
امکان اجرای کنسانتره ش��ماره ۳ سونگون هم وجود 

دارد که در حال برنامه ریزی برای آن هستیم.
اس�تقلالش�رکتهایزیرمجموع�هبهکجا�

رسید؟
ط��رح تبدیل ش��رکت مل��ی صنایع مس ای��ران به 
هلدینگ مس و تبدیل شدن دو شرکت کرمان و یک 
ش��رکت آذربایجان به شرکت های مستقل را به بورس 
بردی��م و در صورت موافقت در س��ال آینده عملیاتی 
خواهد شد. هلدینگ مس فقط سهامداری خواهد کرد 

و ۳ شرکت عملیاتی نیز خواهد داشت.

چهارش��نبه ۱۸ مهر مهدی کرباس��یان از معاونان و مدیران 
ایمیدرو خداحافظی کرد. این اقدام در راس��تای اجرای قانون 

منع به کارگیری بازنشستگان انجام شد.
ب��ه گ��زارش تس��نیم، کرباس��یان پی��ش از ظه��ر ۱۸ مهر 
در جلس��ه ای ب��ا معاون��ان و مدی��ران س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدن��ی ای��ران، از تصمیم خود 
 در پایبن��دی ب��ه قانون من��ع به کارگیری بازنشس��تگان خبر 

داد. 
وی در م��رداد در روز خبرن��گار ای��ن م��ورد را اعام کرده 

 ب��ود که با اباغ قانون یاد ش��ده از س��مت خ��ود کناره گیری 
ب��ا  ک��ه  داد  خب��ر  ح��ال  عی��ن  در  می کند.کرباس��یان 
تایی��د وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت دکت��ر اردش��یر 
 س��عدمحمدی را ب��ه عن��وان قائم مق��ام خود معرف��ی کرده

 است. 
س��عدمحمدی که از افراد با سابقه در ایمیدرو است و تجربه 
مدیریت بر ش��رکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی را دارد، 
 ب��ه طور موق��ت وظایف هدای��ت ایمیدرو را به عه��ده گرفته

است.

کرباس�یان�گزینه�جدید�وزارتخانه�صنعت،�معدن���
و�تجارت

ب��رای ۲ وزارتخانه اقتص��ادی و دارای��ی و صنعت، معدن و 
تجارت ۲ گزینه جدید در دولت مطرح ش��ده است. همچنین 
مهدی کرباس��یان رئیس فعلی س��ازمان توس��عه و نوس��ازی 
معادن و صنای��ع معدنی )ایمیدرو( به احتم��ال زیاد به عنوان 
وزی��ر جدید صنع��ت، معدن و تجارت به دولت معرفی ش��ود. 
 پیش ت��ر رحمانی و ویس��ه هم برای این س��مت مطرح ش��ده

 بودند. در حالی در روزهای گذشته فرهاد دژپسند برای گزینه 

وزارت ام��ور اقتصادی و دارایی مطرح ش��ده که از دولت خبر 
می رس��د، شاپور محمدی رئیس س��ازمان بورس هم گزینه ای 
برای این س��مت اس��ت و احتمال معرفی وی به عنوان گزینه 

پیشنهادی می رود.

خداحافظی مهدی کرباسیان از ایمیدرو

مدیرعامل�شرکت�ملی�صنایع�مس�ایران:

توقف صادرات مس صحت ندارد
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محمداصفهانی
کارشناسفولاد

امیرمکی
فعالحوزهسیمان

تاملی برای لغو 
معاملات بورس کالا

روزهای خاکستری سیمان

در هفته های گذش��ته، ش��اهد باطل ش��دن 
معام��ات فولادی ه��ا در ب��ورس کالا بوده ایم. 
هفته گذش��ته نیز عرضه های ش��مش فولاد لغو 
ش��دند. البته دلای��ل متفاوتی ب��رای آن عنوان 
ش��ده و برخی مدعی هس��تند به دلی��ل تایید 
نش��دن نرخ پایه از س��وی ناظر بورس کالا، این 
معامله ها لغو شده است. همین دوستان احتمال 
می دهن��د ناظران بورس ب��ه کاهش قیمت های 
پای��ه اصرار دارند در حالی که عرضه کنندگان به 
این خواس��ته رضایت نداده اند. البته باید یادآور 
ش��د که اباغ ش��یوه نامه اخیر ستاد تنظیم بازار 
مبن��ی بر ماک گرفته ش��دن نرخ پایه تطبیقی 
)کاهش��ی - افزایش��ی( به جای میانگین نرخ ۴ 
عرضه آخر )همواره افزایشی( و همچنین کاهش 
فاصله میانگین نرخ رقابتی نسبت به نرخ پایه در 
یکی دو عرضه گذشته در بورس کالا یا به نوعی 
استقبال ضعیف یا پذیرفته نشدن تقاضا از ادامه 
رقابت ه��ای یک جانبه و به س��ود عرضه کننده، 
عوام��ل مهم��ی به ش��مار می روند ک��ه در کنار 
فروکش کردن و تخلیه هیجان این روزهای بازار 
تقاض��ای فولاد، به نوعی این پی��ام را به ناظران 
ب��ازار مخابره می کنند که  زمان آن رس��یده که 
بازی یکس��ر برُد عرضه کنندگان به دلیل وجود 
نقص یا ضعف فعلی حاکم بر قوانین بورس کالا، 
به وضعیت عادلانه تر در شرایط برابر برای هر دو 
سوی معامله و قابل برگشت پذیر بودن نرخ های 
افزایش یافته پایه بورس کالا، تغییر موضع دهد.
تا چه پیش  آید و نتیجه این کش��مکش ها چه 

شود...

فرص��ت را غنیمت ش��مرده تا صادرات س��یمان 
و کلینک��ر را رونق دهیم، ش��اید ب��ا افزایش نرخ ارز 
بتوانیم راهبری جهت دار و راهنمایی مناسب باشیم. 
پیشنهاد ایجاد سامانه های بارگیری سیمان در نقاط 
صفر مرزی یا در بنادر آزاد کشور می تواند راهکاری 
مناس��ب، به منظور ص��ادرات متمرکز س��یمان و 
کلینکر باش��د، همچنانکه در ۱۰ س��ال گذش��ته، 
اس��تقرار و تامین سیستم های پرکن جامبوبگ در 
کارخانه های سیمان کشور، حجم صادرات سیمان 
Bulk کارخانه ه��ا را رن��گ و بویی تازه بخش��ید و 
کنترل سرعت مطمئنه فروش را به همراه داشت تا 
اینکه دس��ت بر قضا روزهای خاکستری سیمان از 
راه رسید و کاهش حجم تولیدات را به همراه آورد. 
اما شاید اتفا ق های متعدد منطقه ای درباره بازسازی 
زیرس��اخت های آبادانی کشورهای همسایه، دلیلی 
بر ارتقای فروش س��یمان تولیدی کشورمان باشد. 
عاوه بر آن، صنعت سیمان ایران، ثبت تجربه بسیار 
مناس��ب و ارزنده ایجاد سامانه بارگیری سیمان به 
ظرفیت ۱۰۰۰ تن در روز در استان زرنج افغانستان 
ش��هر نیمروز را در کارنامه خود دارد که می توان با 
الگوس��ازی طرح یادشده نسبت به بالا بردن سطح 
کمی و کیفی آن و کاربرد در سایر مناطق کشور یا 
حتی در دیگر کش��ورهای همجوار و همسایه خود 

اقدام کرد. 
ب��ه این ترتی��ب، رکود حاکم بر فروش س��یمان 
تولی��دی برط��رف می ش��ود و با می��زان نقدینگی 
و س��رمایه گذاری منطق��ی و معق��ول، پایگاه های 
بارگی��ری دیگ��ری در گس��تره مناس��ب تعمی��م 
داده می ش��ود ک��ه حاصل تعامل س��ازنده مدیران 
کارخانه ها و خریداران یا حتی س��رمایه گذاران این 
بخش از صنعت اس��ت و ای��ده آن را نیز می توان به 
وفور در عملیات استراتژیک تولید و فروش سیمان 
و م��واد معدنی در کش��ورهای اروپایی و امریکایی 
مش��اهده ک��رد. اما در ای��ن بی��ن، افزایش فروش 
و توزیع بیش��تر س��یمان را نیز می توان در س��واپ 
سیمان بین کارخانه ها به دلیل تسریع در واگذاری 
محصول به مش��تریان خارجی تس��هیل کرد و آن 
میسر نمی شود مگر با همفکری مدیران سیمان در 
یک فضای مش��ترک فک��ری و به دور از رقابت های 
صنفی، تا ش��اید عاوه بر بازاریابی دقیق و منسجم، 
راهکاره��ای نوینی به منظور رس��یدن به روزهای 
رنگ��ی صادرات س��یمان به منصه ظهور برس��د و 
 ظرفیت بالقوه موجود صنعت سیمان به فعل تبدیل

 شود.
منبع:سیمانخبر

ویرایش جدیدی از مقررات ملی ساختمان به تازگی منتشر شده 
که در آن نقش فناوری نانو پررنگ تر از گذشته مشاهده می شود.

به گزارش س��تاد ویژه توس��عه فن��اوری نانو، در ای��ن ویرایش، 
موض��وع نانو مواد و کاربردهای آن در مصالح س��اختمانی به ویژه 
شیش��ه ها، س��رامیک ها، لوله ها و رنگ برای مهندس��ان و فعالان 

صنعت ساختمان تشریح شده است. 
مقررات ملی س��اختمان، مجموع��ه ای از ضوابط فنی، اجرایی و 
حقوق��ی در طراحی، نظارت و اجرای عملیات س��اختمانی اعم از 
تخریب، نوسازی، توسعه بنا، تعمیر و مرمت اساسی، تغییر کاربری و 
بهره برداری از ساختمان است که به منظور تامین ایمنی، بهره دهی 
مناس��ب، آسایش، بهداش��ت و صرفه اقتصادی فرد و جامعه وضع 
می ش��ود. وزارت مسکن و شهرس��ازی با تشکیل شورایی با عنوان 

»ش��ورای تدوین مقررات ملی س��اختمان« وظیفه تدوین مقررات 
ملی س��اختمان را بر عهده دارد. مقررات ملی س��اختمان در تمام 
کش��ورها قواعدی هستند که اجرای آنها از سوی شهروندان، الزام 
قانونی دارد. از س��ال ۱۳۶۶ مقررات حاکم بر جنبه های مهندسی 
و فنی ساختمان از سوی وزارت راه و شهرسازی، به تدریج وضع و 
استفاده از آن الزامی شده است. در ویرایش جدید این مقررات در 
س��ال ۱۳۹۶ که با رویکردی نو، تدوین و به دستگاه های مسئول و 
مهندس��ان کشور اباغ ش��د؛ به نقش فناوری های نو نظیر فناوری 
نانو در بهبود ویژگی های مصالح، بیش از پیش پرداخته شده است.

 مقررات ملی ساختمان، مشتمل بر ۲۲ مبحث است که در آن، 
کاربرد فناوری نانو، در مبحث پنجم با عنوان مصالح و فرآورده های 

ساختمانی، گنجانده شده است. 

در این مبحث، مش��خصات فن��ی مواد، مصال��ح و فرآورده های 
س��اختمانی، مورد بررسی قرار گرفته اس��ت. همچنین با توجه به 
کاربرد گس��ترده و روزافزون فناوری نانو در جهان و استفاده از نانو 
مواد برای بهبود ویژگی های مصالح ساختمانی، در بخشی جداگانه 

به تعریف و معرفی انواع نانو مواد پرداخته شده است. 
همچنین در زمینه ایمنی، بهداشت و ماحظات زیست محیطی 
مربوط به اس��تفاده از نانومواد و بسته بندی، حمل و نگهداری آنها 

نیز صحبت شده است.
 ویرایش جدید مبحث پنجم، پیوس��تی ب��ا عنوان مصالح نوین 
دارد که ش��امل نانوذرات مختلف پرکاربرد نظی��ر نانولوله کربنی، 

نانوسیلیس و نانو رس به اختصار است. 
در بخش های دیگر این پیوس��ت، مصالح نانویی مورد اس��تفاده 

در صنعت ساختمان همچون رنگ های نانویی، شیشه های نانویی، 
کاشی و سرامیک نانویی، قیر و آسفالت نانویی، گچ اصاح شده با 
نانومواد، محصولات چوبی اصاح شده با نانو مواد و سیمان نانویی 
ب��رای اس��تفاده، معرفی و توصیه ش��ده اند. در مبحث ۱۹ مقررات 
ملی س��اختمان، به ضوابط و مقررات صرفه جویی در مصرف انرژی 

پرداخته شده است.
 معیارهای مش��خص ش��ده در ای��ن مبحث، حاک��ی از اهمیت 
اس��تفاده از فناوری نانو به منظور اطمینان از بهره دهی مناس��ب، 
آس��ایش و صرف��ه اقتصادی اس��ت و اجرا و کنت��رل آن در جهت 
حمای��ت از مردم به عنوان بهره برداران از س��اختمان ها و فضاهای 
شهری و ابنیه و ساختمان های عمومی و همچنین حفظ و افزایش 

بهره وری منابع انرژی و سرمایه های ملی است.

نقش فناوری نانو در ویرایش جدید مقررات ملی ساختمان

 گروهمعدن
مجی��د نورش��رق، رئی��س هی��ات مدیره و 
س��رمایه گذار این پروژه، در آیین گشایش این 
طرح در س��خنانی با اشاره به اشتغال ۲۰۰ نفر 
در فاز نخس��ت این پروژه، ابراز امیدواری کرد 
ب��ا تخصیص برق مورد نیاز برای راه اندازی فاز 
دوم، ۵۰ نفر به ظرفیت اش��تغال این کارخانه 

افزوده خواهد شد.
وی به رعایت استانداردهای زیست محیطی 
و تولید محصول با ارزش افزوده و ارزش آفرین 
در زنجیره فولاد در این ش��رکت اش��اره کرد و 
گفت: برای نخستین بار در کشور، محصولات 
فروآلی��اژی با کیفیت بالا تولید خواهد ش��د. 
در ادام��ه، مجی��د مودت، مدیرعامل ش��رکت 
کیمی��ا ذوب به ظرفیت تولی��د ۵۰ هزار تنی 
این ش��رکت اش��اره کرد و گفت: امیدواریم با 
راه اندازی واحد ریخته گری، توان تولید در این 

واحد صنعتی را به ۲برابر برسانیم.
 م��ودت افزود: ب��رای راه ان��دازی این واحد 
صنعت��ی، حتی ی��ک ریال تس��هیات بانکی 
دریاف��ت نکرده ایم و اعتق��اد داریم همدلی و 
حمایت از بخش خصوصی، یکی از راهکارهای 
موف��ق در رونق تولید و ایجاد اش��تغال پایدار 
اس��ت.  در ادامه با حضور محسن مهرعلیزاده 
استاندار اصفهان، مجتبی راعی معاون استاندار 
و فرماندار شهرس��تان نجف آب��اد، محمدجواد 
بگی، مدیرعامل ش��رکت شهرک های صنعتی 
اس��تان اصفهان و سایر مسئولان استان، خط 
تولید شرکت کیمیا ذوب دوباره راه اندازی شد 

و مورد بازدید مسئولان استان قرار گرفت.
در حاش��یه بازدی��د اس��تاندار اصفه��ان، 
مدیرعامل ش��رکت کیمی��ا ذوب در گفت وگو 
با خبرنگاران رس��انه های گروهی، ضمن ارائه 
گزارش��ی از روند فعالیت ش��رکت و س��وابق 
کاری هی��ات مدیره و مدیران و کارشناس��ان 

زبده شرکت، گفت: اهتمام به دانایی و توانایی، 
ماک اصلی فعالیت ش��رکت ب��وده و همواره 
کارکنان شرکت را سرمایه های عظیم  انسانی 

خانواده بزرگ کیمیا دانسته ایم.
در حاش��یه بازدی��د اس��تاندار اصفه��ان، 
مدیرعام��ل ش��رکت کیمی��ا ذوب ب��ا بی��ان 
مش��کات اجتماع��ی و فرهنگ��ی ناش��ی از 
بیکاری گفت: ایجاد حتی یک فرصت ش��غلی، 
بس��یار ارزشمند است چراکه جامعه را در برابر 
بحران ها و آس��یب های اجتماعی مانند اعتیاد 
و ط��اق مصون می کند. م��ودت در ادامه، به 
طرح مش��کات صنعت ف��ولاد و ریخته گری 
اش��اره کرد و گفت: بستر کار برای این صنعت 
به لحاظ خدمات انرژی، بس��یار پایین اس��ت. 
وی تامین نش��دن خدمات انرژی به ویژه برق و 
نبود راه های مناس��ب و حمل ونقل ریلی برای 
انتق��ال محصولات، تحرکات ب��ازار ارز و نبود 
امنیت سرمایه گذاری را از جمله مشکات این 
صنف برش��مرد و گفت: وجود قوانین دس��ت 
و پ��ا گیر که هیچ دس��تاوردی ب��رای جامعه 
ندارد، بزرگ ترین ضربه را به کش��ور زده است. 
م��ودت افزود: دولت بای��د دلگرم کننده بخش 
خصوصی به کار و توس��عه تولید باشد اما نبود 
امنیت سرمایه گذاری و وضع قوانین یک شبه، 
مهم ترین عوامل دلسردی بخش خصوصی در 

سرمایه گذاری است.
وی خواس��تار تخصیص برق مورد نیاز برای 
راه ان��دازی ف��از دوم این ش��رکت ک��ه زمینه 
اش��تغال حدود ۵۰ نفر را فراهم می کند ش��د 
و گف��ت: دولت به وی��ژه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت باید زمینه حمای��ت از کارآفرینان 
واقع��ی را فراهم کند. وی در پایان، خواس��تار 
وضع قوانین حمایتی و بهبود مس��تمر محیط 
کس��ب و کار و همچنی��ن رف��ع موانع تولید با 

هدف توسعه و صادرات شد.

نشس��ت تعاملی مسئولان شهرستان لنجان با مدیرعامل و معاونان 
این ش��رکت با حضور حجت الاس��ام والمسلمین باقریان امام جمعه 
زرین ش��هر، منصور ی��زدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان، مهدی 
صفرخانلو فرماندار شهرس��تان لنجان، ش��هرداران و رئیسان شورای 
اس��امی شهر و شهرستان و همچنین تنی چند از مدیران و معاونان 
ذوب آهن و دیگر مس��ئولان، در محل فرمانداری شهرس��تان لنجان 
برگ��زار ش��د. به گ��زارش روزگار معدن، مهدی صفرخانل��و، فرماندار 
شهرستان لنجان در ابتدای این نشست گفت: دیدگاه مدیرعامل ذوب 

آهن اصفهان مبنی بر اینکه توسعه صنعت و پیشرفت شهرستان لنجان 
باید به موازات یکدیگر پیش بروند، ارزش��مند بوده و جای تشکر دارد. 
برگزاری نشست های دوره ای به منظور بررسی مشکات شهرستان و 
ارائه راهکار تعاملی برای آنها چالش های ایجاد ش��ده را کاهش داده و 
هم افزایی بیشتر دو مجموعه را رقم می زند. حجت الاسام والمسلمین 
باقریان امام جمعه زرین ش��هر در این نشس��ت ضمن تاکید بر ضرورت 
برگ��زاری جلس��ه های تعامل��ی، از اقدامات ذوب آه��ن در حوزه های 
زیس��ت محیطی و همچنی��ن فعالیت های فرهنگ��ی و اجتماعی این 

ش��رکت در منطقه قدردانی کرد.  منصور یزدی زاده، مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان نیز ضمن تش��کر از خدمات انجام شده در زمان فرماندار 
پیش��ین شهرس��تان و تش��کر از رویکرد تعاملی فرماندار جدید گفت: 
به دلیل ۲۵ س��ال پیش��ینه خدمت در ذوب آهن، نس��بت به مس��ائل 
کارخان��ه و چالش های موجود در شهرس��تان آگاهی دارم. وی افزود: 
کارخانه ذوب آهن و شهرس��تان لنجان به واسطه همجواری، تاثیرات 
متقاب��ل ب��ر یکدیگر دارند. از ای��ن رو می توان با همفک��ری و همدلی 
برای بهره گیری از ظرفیت های این دو مجموعه در راس��تای توس��عه و 

شکوفایی بیشتر آنها بر اساس خرد جمعی برنامه ریزی کرد. مصطفی 
اسماعیلی، رئیس شورای اسامی شهرستان لنجان نیز در این نشست، 
بر تعامل و هم گرایی بیش از پیش ذوب آهن اصفهان و منطقه، تاکید 
و از فعالیت های فرهنگی، اجتماعی این ش��رکت در س��طح شهرستان 
قدردانی کرد.  گفتنی اس��ت در این نشس��ت، ش��هرداران شهرستان 
لنج��ان به ارائه دیدگاه ها، بیان مس��ائل و پیش��نهادها پرداختند و در 
هم اندیش��ی با مس��ئولان ذوب آهن ب��رای برون رفت از این ش��رایط 

تبادل نظر کردند. 

تعامل و هم افزایی در راستای تحقق اهداف مشترک 
در نشست تعاملی مدیران ذوب آهن اصفهان با مسئولان شهرستان لنجان عنوان شد 

توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

لیکای اصل ، با حمل ۲۰۴۰ ۱۵×۲۰×۵۰ بلوک لیکا ۱۵

لیکای اصل ، با حمل ۲۵۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک لیکا ۲۰

درجه۱، بدون حمل ۵۶۰ 7×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا 7

درجه ۱، سبک، بدون  حمل ۹۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

درجه۱، سنگین ، بدون  حمل ۶۶۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

نرخانواعسیمانوپودرسنگنرخانواعبلوکسیمانی
توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

بدون حمل ۱8۰۰ کیسه پودر سنگ  ۲۵ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰ کیسه پودر سنگ  ۱۵ کیلویی

بدون حمل ۱۴۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۵۰ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۴۰ کیلویی

با حمل – کامیون روز کیسه سیمان آکبند پوزولان تهران

   

۲۰۰ فرصت شغلی
 در واحد شمش های آلیاژی کیمیاذوب ایجاد شد 

بدون دریافت تسهیلات بانکی

باحضوراستانداراصفهان،
خطتولیدشمشفولادیدرشرکت
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اصفهان،معاونامورمعادنوصنایعمعدنیسازمانصنعت،معدنوتجارتاستاناصفهانوجمعیازمسئولانمنطقهمهردشت؛شرکت

کیمیاذوب،تولیدکنندهانواعمحصولاتشمشفولادیموردبهرهبرداریقرارگرفتوکلنگواحدریختهگریاینواحدصنعتیبهزمینزدهشد.

دن
مع
ار
زگ
رو
س:

عک



استانها
شنبه
21مهر1397
3صفر1440
13اکتبر2018

شماره33 سالاول

خسرورشیدی
کارشناسمعدن

تعرفه های صادراتی
مواد معدنی واقعی نیست

نوس��ان های نرخ ارز، مش��کلات عدیده ای برای 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان مواد معدنی ایجاد 
کرده اس��ت. پیش از این نوسان ها، صادرکنندگان 
مواد معدنی از وضع تعرفه های صادراتی ش��کایت 
داش��تند چراکه این تعرفه ها به هیچ عنوان واقعی 
نبوده و نیس��تند. پس از اینکه ش��اهد نوسان های 
ارزی ش��دیم، لزوم واقعی ش��دن تعرفه ها احساس 
ش��د. به عنوان مثال، قیم��ت کرومیت صادراتی در 
بازار چین، ۱۸۵ دلار اس��ت در حالی که ارزان ترین 
تعرفه کرومیت با عیار ۲۸ درصد، ۲۰۰ دلار است. 
این ش��رایط باعث ش��ده که صادرکنندگان ندانند 
برای آینده چگونه برنامه ری��زی کنند. بحث دیگر 
که این روزه��ا صادرکنندگان م��واد معدنی با آن 
درگیر هس��تند، صادر کردن م��واد معدنی با نرخ 
دولتی اس��ت. در این شرایط، صادرکننده نمی داند 
با چه قیمتی باید مواد معدنی را عرضه کند. از این  
رو تعدادی از صادرکنندگان ترجیح داده اند فعالیت 
خود را متوقف کنند. فعالان اقتصادی در این شرایط 
بر این باورند که ارز باید تک نرخی ش��ود تا بتوان 
ش��رایط را پیش برد چراک��ه کاهش و افزایش نرخ 
ارز تاثی��ر چندانی بر عملکرد صادرکنندگان ندارد. 
تا زمانی که نرخ ارز واقعی نش��ود نمی توان انتظار 
داشت سودی متوجه صادرکنندگان شود، به همین 
دلی��ل فعالان اقتصادی در این ش��رایط نمی توانند 
ب��رای آین��ده برنامه ریزی کنند.  نوس��ان های نرخ 
ارز، باعث ش��ده که س��ود، متوجه دلالان شود. در 
این ش��رایط تعدادی از فعالان اقتصادی ورشکسته 
ش��ده اند و حتی کسانی که شرایط مالی آنها خوب 
است نیز چندان از این ش��رایط رضایت ندارند. به 
نظر من دولت  باید بنا به تورمی که در کشور وجود 
دارد، اج��ازه بدهد که ن��رخ ارز افزایش معقولی را 
تجربه کند. اگ��ر چنین اجازه ای داده می ش��د در 
ح��ال حاضر نرخ دلار در بازار ۸ هزار تومان بود اما 
دولت تلاش کرد که در دوره های مختلف، نرخ ارز 
را ثابت نگه دارد و در نهایت نتوانست آن را کنترل 
کند و چنین ش��د که ش��اهد چنین مشکلاتی در 
اقتصاد کش��ور ش��دیم. برای فعالان اقتصادی، این 
نکت��ه اهمیت دارد که بتوانند برای آینده اقتصادی 
خ��ود برنامه ریزی بلندمدت انجام دهند اما کاهش 
و افزای��ش چند روزه نرخ ارز باعث ش��ده که کمتر 
کس��ی بتواند ب��ه آینده امی��دوار باش��د. برخی از 
کش��ورها مانند چین ارزش دلار را در کش��ور خود 
افزایش می دهند تا بتوانند سود حاصل از صادرات 
را افزای��ش دهند. در واقع افزایش نرخ ارز به عنوان 
ابزاری برای توس��عه صادرات اس��تفاده می شود اما 
دول��ت اج��ازه نمی دهد که صادرکنن��دگان از این 
ش��رایط اس��تفاده کنند و آنها را مجاب می کند با 
نرخ ارز ۴۲۰۰  تومانی مواد معدنی را صادر کنند.

یادداشت

خبر روز

قائ��م مقام رئیس در امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت آذربایجان غربی گفت: بهره برداری از واحدهای معدنی 
اس��تان در ۴ سال گذش��ته، روند ثابتی داشته است. به گزارش ایسنا، 
پریس��ا عابدپ��ور، با بیان اینکه ۸۰ درصد مع��ادن آذربایجان غربی در 
حال استخراج س��نگ های تزئینی و ساختمانی هستند، تصریح کرد: 
به دلیل کاهش ساخت وساز و فعالیت های عمرانی در استان و با توجه 
به اینکه عمده بخش مصرف سنگ های ساختمانی و تزئینی علاوه بر 
صادرات، مربوط به مصرف داخلی است، بازار مصرف نیز کاهش یافته 
و فعالیت و بهره برداری از معادن اس��تان در ۴ س��ال گذش��ته روندی 

ثابت داش��ته اما بدون شک با توجه به ثبت ۱۰۷۹ محدوده اکتشافی، 
این روند روبه رشد خواهد بود. وی ادامه داد: این استان به دلیل تنوع 
مواد معدنی و س��نگ های مرمریت، مرمر، چینی، تراورتن و گرانیت، 
زبانزد اس��ت. قائم مقام رئیس در امور معادن و صنایع معدنی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی، با اشاره به فعالیت ۵۰ درصد 
واحده��ای معدنی اس��تان، گفت: رونق تولید مع��ادن به دنبال بهبود 
وضعیت اقتصادی کشور میسر است. درحال حاضر تعداد معادن دارای 
پروانه بهره برداری ۴۶۳ مورد اس��ت که ۲۳۵ واحد فعال هس��تند. وی 
اظهار کرد: معادن به عنوان زنجیره نخست بسیاری از صنایع فرآوری 

� تبدیلی، تاثیرپذیری زیادی از ش��رایط کلی اقتصاد کش��ور دارند و با 
توجه به شرایط اقتصادی فعالیت های عمرانی، معادن نیز از رکود کلی 
متاثر می ش��وند. عابدپور درباره تعرفه های گمرکی و عوارض صادرات 
سنگ و مواد معدنی گفت: مراتب از سوی اتاق بازرگانی صنعت، معدن 
و کشاورزی پیگیری می شود که با ایجاد تعامل با گمرک و کشورهای 
همس��ایه، رایزنی های لازم در این زمین��ه برای بهره مندی حداکثری 
معدنکاران انجام ش��ده اس��ت. وی با اش��اره به اینکه سازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت از حمایت های لازم در ح��د قوانین و مقررات دریغ 
نخواه��د کرد، افزود: در راس��تای ایجاد ارزش اف��زوده مواد معدنی به 

عنوان یکی از سیاس��ت های اصلی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
آذربایجان غربی، تش��ویق و ترغیب بهره برداران برای ایجاد واحدهای 

فرآوری بر سر معادن است. 

۵۰ درصد معادن آذربایجان غربی فعالند 

شهرس��تان محلات به دلیل داشتن معادن و وجود تعداد قابل 
توجهی کارخانه  فرآوری س��نگ در ایران ش��ناخته ش��ده است. 
ذخایر سنگ های تزئینی در این شهرستان، فرصتی برای توسعه 
تولید ملی در کش��ور به ش��مار می رود. محلات و شهر نیم ور در 
جنوب اس��تان مرکزی، قطب تولید س��نگ نمای کشور به شمار 
م��ی رود، به طوری ک��ه ۳ درصد از تولید س��نگ و ۱۲ درصد از 
تولید س��نگ تراورتن را در جهان به خود اختصاص داده اس��ت. 
همی��ن قابلیت و توان در تولید و فرآوری س��نگ باعث ش��د که 
یازدهمین نمایش��گاه بین المللی س��نگ کش��ور در محلات، در 
فضایی به مس��احت ۹۰ هزار متر مربع در ۳۵۰ غرفه برپا ش��ود. 
در این نمایش��گاه، آخرین دستاوردهای حوزه سنگ های معدنی 
و تزئینی در زمینه  فرآوری سنگ های ساختمانی، معادن سنگ، 
ماشین آلات اس��تخراج معدنی، قطعات و لوازم سنگ بری، معدن 
و ماش��ین آلات تخصصی و سایر صنایع وابسته به این صنعت، به 

نمایش گذاشته شد.
نمایش�ظرفیت��سنگ�معدنی�در�کشور���

مدیر اجرای��ی یازدهمین نمایش��گاه بین المللی س��نگ ایران 
در مح��لات در آیین گش��ایش این نمایش��گاه، گفت: یازدهمین 
نمایش��گاه بین المللی س��نگ ای��ران، با حضور ۳۷۲ ش��رکت در 
فضایی به وسعت ۵۷ هزار متر مربع متشکل از ۱۰ هزار متر مربع 
فضای پوش��یده و ۶۵ هزار مترمربع فضای ب��از، کار خود را آغاز 
کرد. ۲۰۰ ش��رکت معدنی و ۱۷۲ شرکت در حوزه صنعت سنگ 

در این نمایشگاه حضور داشتند.
ب��ه گزارش ایس��نا، محمد حلاجیان، با اش��اره ب��ه حضور ۱۰ 
درصدی ش��رکت های خارجی از ایتالیا، ترکی��ه، چین و هند در 
نمایشگاه، بیان کرد: با توجه به رتبه نخست ایران در حوزه تنوع 
س��نگ تزئینی و رتبه چهارم این کشور در زمینه ذخایر معدنی، 
در نمایش��گاه یازدهم برای نخستین بار شاهد اجماع شرکت های 

معدنی در حوزه سنگ تزئینی بودیم.
حلاجیان با اش��اره به حضور ۲۰۰ معدن از ۱۸ استان کشور در 
نمایش��گاه بین المللی س��نگ ایران از جمله استان های آذربایجان 
شرقی و غربی، یزد، فارس، خراس��ان، تهران، اصفهان، کردستان، 
قم و... افزود: عرضه ۱۳ هزار تن سنگ خام در قالب معرفی معادن 
صادرات��ی و معرف��ی بازارهای داخلی و خارج��ی، یکی از مزیت ها 
و ویژگی های نمایش��گاه یازدهم بود، نخس��تین جلسه رسمی میز 

سنگ کشور نیز در روز سوم برپایی نمایشگاه برگزار شد.
حلاجیان رویکرد نمایش��گاه یازدهم را با تاکید بر فرمایش��ات 
رهبر معظم انقلاب درباره توس��عه صادرات و نگاه ویژه به معدن 
و س��نگ و حمایت از تولید داخلی، نمایش ظرفیت های س��نگ 
معدنی در کش��ور برای حض��ور در بازارهای جهانی عنوان کرد و 
گفت: نمایش��گاه بین المللی ایران ارتباط خوبی با نمایشگاه های 
جهانی از جمله نمایشگاه های چین و هند داشت که زمینه توسعه 

نمایش��گاه را در پی داشته و در ۳سال گذشته تلاش شد ارتباط 
مناسبی با تاجران شکل بگیرد. حضور نمایشگاه بین المللی سنگ 
ایران در نمایشگاه های جهانی باعث شناسایی تاجران و دعوت به 

نمایشگاه سنگ ایران در محلات شده است.
وی با اشاره به قرار گرفتن نمایشگاه بین المللی سنگ ایران در 
تقویم نمایشگاه های جهانی و مجله های خارجی صنعت سنگ به 
ویژه مجلات ایتالیا، ترکیه، هند و چین اظهار کرد: اطلاع رس��انی 
به تاجران جهان باعث ش��د که نمایش��گاه سنگ ایران به برندی 
بین المللی تبدیل ش��ود، به طوری که امسال ۲هزار بازدیدکننده 
از کش��ورهای مختلف از این نمایش��گاه بازدید کردند و با وجود 
ناملایمات جهانی نسبت به ایران، با توجه به ظرفیت های معدنی 

کشور، شاهد حضور حجم بالای تاجران در نمایشگاه بودیم.
مدیر اجرایی نمایش��گاه بین المللی س��نگ ایران در محلات با 
اشاره به نقش نمایشگاه در توسعه صنعت سنگ کشور و منویات 
رهبر معظم انقلاب مبنی بر توس��عه ص��ادرات، تصریح کرد: تنها 
راه برون رف��ت از رکود صنعت س��نگ، حضور در نمایش��گاه های 
بین المللی و توسعه صادرات است. باید نگاه ویژه ای به این صنعت 
برای حضور در نمایشگاه های جهانی داشت و ظرفیت های کشور 

را معرفی کرد.
به گفت��ه حلاجیان، مجموعه صنعت س��نگ کش��ور در زمره 

صنایع کوچک است و باید گسترش این صنعت را رقم زد.
وی با اش��اره به نگاه فرهنگی حاکم بر برگزاری نمایش��گاه در 
۳س��ال گذشته، عنوان کرد: در این راستا مسابقه های بین المللی 
در حوزه عکس، کاریکاتور و خوشنویسی برگزار شد. امسال ۲۰۰ 
اثر از ۲۵ کش��ور به نمایشگاه رسید که یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
نف��ر از ای��ن آثار بازدید کردن��د و در آیین پایان��ی از برگزیدگان 

تجلیل شد.
تخصیص�۷۷میلیارد�تومان�تسهیلات�به�صنعت�سنگ��

مدیرعام��ل صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری معادن کش��ور، در 
این زمینه گفت: س��ال گذش��ته ۷۷ میلیارد تومان تسهیلات به 
بخش صنعت سنگ، معدن، فرآوری و اکتشاف برای ۴۰۵ پروژه 
پرداخت شد که البته با توجه به ظرفیت های موجود، رقم زیادی 

نیست.
فری��د دهقانی، در این آیین با اش��اره ب��ه حمایت صندوق بیمه 
س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی از معادن، اظهار کرد: صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری معادن کش��ور برای پوشش ریسک اکتشاف، 
ریسک قیمت ها و نوسانات، تغییر قوانینی که منجر به زیان معادن 
می ش��ود و فرآوری و فناوری، آمادگی کمک دارد. همچنین یارانه 
س��ود تس��هیلات برای واحدهای فرآوری س��نگ با نرخ حداقل ۸ 

درصد اعطا می شود و این امر در حال اجراست.
دهقانی اضافه کرد: صندوق، آماده انعقاد قرارداد و تامین منابع 

برای استفاده از ماشین آلات معدنی است.

محمدرضا حاجی پور، رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان مرکزی، در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره به برگزاری ۱۲ 
جلسه شورای سیاس��ت گذاری صنعت س��نگ در استان، گفت: 
اس��تان مرکزی تنها اس��تانی اس��ت که از تخفیف ۱۰ درصدی 

مطالعات معدنی استفاده کرده است.
این مقام مس��ئول اضافه کرد: پرداخت تسهیلات با سود ارزان، 
در دستور کار سازمان است و تمام معادن می توانند از این امکان 

استفاده کنند.
وی با اش��اره به حضور ش��رکت هپکو در یازدهمین نمایشگاه 
بین المللی س��نگ ای��ران در محلات، گفت: لازم اس��ت به تولید 
و الزام��ات فعالیت های معدنی توجه ش��ود، همچنین بازس��ازی 
و نوس��ازی ماش��ین آلات معدنی و واحدهای ف��رآوری و آموزش 

فعال سازی بخش تولید، فروش و بازاریابی ضروری است.
وجود�۶۰۰۰واحد�فرآوری�سنگ�در�کشور��

دبی��ر ش��ورای سیاس��ت گذاری صنعت س��نگ ای��ران، گفت: 
درحال حاضر ۶ هزار واحد فرآوری س��نگ در کشور فعالیت دارند 

که از این تعداد تنها ۱۵۰ واحد، صادراتی هستند.
به گ��زارش مهر، احمد ش��ریفی نی��ز در آیین گش��ایش این 
نمایش��گاه، اظهار کرد: درحال حاض��ر ظرفیت واحدهای صنعتی 

حوزه سنگ ایران، سالانه بیش از ۲۷ میلیون تن است.
دبیر ش��ورای سیاس��ت گذاری صنعت س��نگ ایران افزود: این 
ظرفیت در حقیقت بر مبنای ارزیابی انجام ش��ده، ارزشی بیش از 
۳ میلیارد دلار دارد که با احتساب سایر ظرفیت های حوزه سنگ 

کشور، به بیش از ۷ میلیارد دلار می رسد.
ش��ریفی بیان کرد: امروز ش��اهد هس��تیم که با وجود ظرفیت 
عنوان ش��ده در کش��ور، تولید در بخش س��نگ بس��یار کمتر از 

ظرفیت موجود است.
دبیر ش��ورای سیاست گذاری صنعت س��نگ ایران خاطرنشان 
کرد: در حوزه صادرات س��نگ کش��ور نیز دچار مشکلات و ابهام 
هس��تیم، از جمله اینکه صادرات س��الانه ۷ میلیون تن است اما 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت اذعان می کن��د این میزان باید 
۱۲ میلیون تن باشد. باید به جامعه، اطلاعات درست داده شود.

وی تصریح کرد: درحال حاضر ۶ هزار واحد فرآوری س��نگ در 
کش��ور وجود دارد که از این تعداد ۱۵۰ واحد، صادراتی هستند. 
سنگ ایران به نرخ نازل متری ۴۰ هزار تومان به دلالان خارجی 

فروخته می شود، درحالی که نرخ واقعی آن بسیار بالاتر است.
دبی��ر ش��ورای سیاس��ت گذاری صنع��ت س��نگ ای��ران ادامه 
داد: از س��وی دیگ��ر درحال حاض��ر صنع��ت س��نگ کش��ور در 
تامین ماش��ین آلات و... با مش��کل روبه رو اس��ت. جلسه شورای 
سیاس��ت گذاری صنعت سنگ کشور، یک سال است که تشکیل 

نشده و تقاضای رسیدگی به این وضعیت را داریم.
ش��ریفی عنوان کرد: در سند چشم انداز صادرات سنگ کشور، 

ان��واع مباح��ث حمایت معادن عنوان ش��ده اما اجرایی نش��ده و 
می طلبد که این مسئله مورد توجه قرار گیرد.

لزوم�حمایت�معدنداران�از�هپکو���
اس��تاندار مرکزی با اش��اره به اینکه تولید هپکو امس��ال آغاز 
می شود، گف�ت: از مجموعه معدنداران انتظار می رود که حمایت 

لازم را با خرید ماشین آلات از این شرکت انجام دهند.
 س��یدعلی آقازاده، با اش��اره به گس��تردگی و تنوع س��نگ و 
معدن در ایران، گفت: در حوزه س��نگ و معدن ایران، تنوع بالا و 
ظرفیت های خوبی وجود دارد که به منظور استفاده حداکثری از 
این ظرفیت ها نیاز به حمایت بخش خصوصی و دولت احس��اس 

می شود.
وی افزود: در حوزه معادن و سنگ باید مدیریت دوطرفه میان 
بخش خصوصی و دولت وجود داشته باشد زیرا کشورهایی که در 
این حوزه موفق عمل کرده اند به س��بب وجود مدیریت دو طرفه 

خوب میان بخش دولتی و خصوصی، موفق بوده اند.
استاندار مرکزی با اشاره به وجود مشکلات در پاره ای از مدیریت 
بخش خصوص��ی، تصریح کرد: در برخی موارد، س��رمایه گذار به 
سبب نبود مدیریت درست منابع پس از دریافت وام با مشکلاتی 
روبه رو ش��ده است، البته باید قبول کنیم که نظام بانکی ما بیمار 
است و بس��یاری از فعالان اقتصادی به سبب این گونه مشکلات 

به خاک سیاه نشسته اند.
آقازاده بیان کرد: دولت و بخش خصوصی باید با یک گفت وگوی 
همگانی به برطرف کردن مشکلات بپردازند. این اراده و همت در 
دولت تدبیر و امید به شدت وجود دارد اما بعضی قوانین پیچیده 
و موازی در این راس��تا وجود دارند که مجلس شورای اسلامی و 

دستگاه قضایی باید اقدامات لازم را برای پیگیری انجام دهند.
وی ادامه داد: در این نمایشگاه، جای مسئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت خالی بود و انتظار می رفت قائم مقام وزیر در این 

آیین و نمایشگاه حضور داشته باشد.
اس��تاندار مرک��زی عن��وان ک��رد: در برخ��ی از مدیریت ه��ا و 
دس��تگاه های دولت��ی و همچنین بخش خصوصی، مش��کلات و 
کمبودهایی وجود دارد. در این زمینه، باید با گفت وگو به برطرف 
کردن مش��کلات بپردازیم، هنوز هم پس از گذش��ت ۴۰ س��ال 
از انقلاب اس��لامی در برخی از فعالیت ه��ای اقتصادی، اندر خم 
یک کوچه هس��تیم، در حالی ک��ه ظرفیت های معدنی به راحتی 

می توانند جای صدور و فروش نفت را پر کنند.
آقازاده با اش��اره به اینکه در رنکینگ جهان��ی، ایران در حوزه 
معدن جایگاه خوب��ی دارد که با یک مدیریت خوب می توان این 
فعالی��ت بزرگ اقتصادی را جایگزین ف��روش ۳۰ میلیارد دلاری 
نفت کرد، گفت: استان مرکزی در راستای حمایت از فعالیت های 
بخش معدنی از هیچ کمکی دریغ نکرده اما درباره برخی کارگاه ها 

در زمینه مسائل مالی، عاجز هستیم.

تخلف در واگذاری 
سهام متعلق به صندوق 

بازنشستگی فولاد
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس ش��ورای 
اسلامی در نامه ای به قاضی سراج، رئیس محترم 
س��ازمان بازرسی کل کش��ور، خواستار رسیدگی 
به تخلفات در واگذاری س��هام متعلق به صندوق 
بازنشستگی فولاد شد. به گزارش خانه ملت، متن 
این نامه به این ش��رح است: احتراما با عنایت به 
مکاتبات انجام شده )نامه شماره ۴۲/۱۰۶۷۶۳/د 
مورخ ۶ اس��فند( به وزیر محت��رم امور اقتصادی 
و دارای��ی و نی��ز نام��ه ش��ماره ۴۲/۱۰۳۵۱۱/د 
م��ورخ ۲۵ بهمن ۹۶ به رئیس محترم س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار )مکاتبات پیوس��ت( درباره 
موضوع تخلف ش��رکت های بورس و اوراق بهادار 
و س��پرده گذاری مرکزی در زمان فروش س��هام 
متعلق به صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان 
فولاد، به اس��تحضار می رساند با گذشت بیش از 
یک س��ال از این اقدام و واگذاری س��هام متعلق 
به صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد 
و تضییع حق هزاران بازنشس��ته فولاد در کشور، 
متاسفانه هیچکدام از سازمان های دخیل در این 
موضوع پاسخگوی این وضعیت نیستند. از این رو 
به دلیل بلاتکلیف ماندن آن و برای جلوگیری از 
تضییع حقوق بیش از ۹۰هزار بازنشسته صندوق 
فولاد کش��ور، امید اس��ت دس��تور فرمایید این 
پرونده به ش��کل ویژه در دستور کار آن سازمان 
قرار گیرد و اقدامات قانونی در راستای جلوگیری 

از تضییع حق بازنشستگان یادشده انجام شود.

در�آیین�گشایش�یازدهمین�نمایشگاه�بین�المللی�سنگ�کشور�مطرح�شد

نمایشگاه های بین المللی؛ رونق بخش صنعت سنگ

ب��ه دنب��ال اعت��راض کامیوندارها، معدن��داران ب��رای انتقال 
س��نگ های خود به یازدهمین نمایشگاه بین المللی سنگ ایران 

در نیم ور محلات با چالش های جدی روبه رو شدند.
 یازدهمین نمایش��گاه بین المللی س��نگ ایران در محلات در 

حالی برگزاری شد که غرفه ها خالی از سنگ بودند.
 این شرایط به موضوع کامیونداران ارتباط داشت و غرفه داران 
موف��ق به پیدا کردن کامی��ون برای انتقال س��نگ های خود به 

نمایشگاه نشدند.
�۷۰درصد�غرفه�داران�از�استان�های�دیگر�آمدند��

مدیرعامل نمایش��گاه بین المللی سنگ ایران در نیم ور محلات 
در این باره به ایس��نا گفت: یازدهمین دوره از این نمایش��گاه به 
نحوی برگزار شد که مشکلات کامیونداران، چالش هایی را برای 

غرفه داران و معدنکاران ایجاد کرده بود.
بهنام نیکفر با اش��اره به اینکه نمایشگاه با حضور رضا رحمانی 
قائم مق��ام وزیر صنعت، معدن و تجارت، صادق نجفی مدیرعامل 
س��ازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، محمدرضا 
بهرامن رئیس خانه معدن ایران، بهرام شکوری رئیس کمیسیون 
معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران، مس��ئولان اس��تان و 
نمایندگان مجلس و... گش��ایش یافت، گفت: نمایش��گاه سنگ 

محلات ۳۵۰ غرفه داشت که ۷۰ درصد آن مربوط به معدنکاران 
و ش��رکت های خارج از محلات و استان بود اما متاسفانه مسائل 

کامیونداران، حضور غرفه داران در نمایش��گاه و انتقال سنگ ها را 
به چالش کشید.

�۵۰درصد�نمایشگاه�خالی�بود�
وی اف��زود: غرفه داران��ی از اس��تان های آذربایج��ان ش��رقی، 
آذربایجان غربی، خراس��ان، یزد، همدان، تهران، اصفهان، فارس 
و استان های معدنی کش��ور برای حضور در این نمایشگاه اعلام 
آمادگی کرده اند، ام��ا تنها ۵۰درصد غرفه ها که البته ۳۰ درصد 
آن مربوط به معدنکاران اس��تان مرکزی و محلات اس��ت، آماده 
شده بود و س��نگ های خود را به داخل نمایشگاه منتقل کردند 
و ۵۰ درص��دی باقی مانده درگی��ر تامین کامیون ب��رای انتقال 

سنگ ها بودند.
تحریم،�مانع�حضور�خارجی�نمایشگاه��

نیکفر با اشاره به همکاری و قول مساعد وزارت راه  و شهرسازی 
و اداره کل راه��داری و حمل ونقل جاده ای اس��تان مرکزی برای 
تامین امنیت و حتی اسکورت کامیونداران برای انتقال سنگ ها 
گفت: ای��ن اقدام برای حف��ظ امنیت کامیون ه��ا تنها در حوزه 

استحفاظی استان مرکزی انجام شد.
وی ب��ا تاکی��د بر اینک��ه اگر ای��ن چالش بزرگ حل نمی ش��د 
نمایش��گاه س��نگ ایران با کیفیت برگزار نمی شد، افزود: در کنار 
مشکلات داخلی برای برگزاری نمایشگاه، مشکلات خارجی نیز در 
روند برگزاری نمایش��گاه تاثیرگذار بود، به طوری که شرکت های 

نمایش معدنداران، اعتراض کامیونداران

احمد ش��ریفی: درحال حاضر ظرفی��ت واحدهای 
صنعتی حوزه س��نگ ای��ران، س��الانه بیش از ۲۷ 
میلیون تن است این ظرفیت در حقیقت بر مبنای 
ارزیابی انجام ش��ده، ارزش��ی بی��ش از ۳ میلیارد 
دلار دارد که با احتس��اب س��ایر ظرفیت های حوزه 
سنگ کش��ور، به بیش از ۷ میلیارد دلار می رسد. 
امروز ش��اهد هس��تیم که با وجود ظرفیت عنوان 
شده در کشور، تولید در بخش سنگ بسیار کمتر 

از ظرفیت موجود است
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مش��اور معاون توس��عه مدیریت، منابع و امور 
اس��تان ها و مس��ئول هماهنگی امور استان های 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، گفت: معادن در 
اختیار بخش خصوصی است و دولت در استخراج 
و فرآوری س��نگ تزئینی و نما نقشی ندارد و این 
بخش خصوصی اس��ت که باید بازاریابی مناسبی 
داش��ته باش��د.  به گ��زارش ایرنا، ای��رج موفق، 
افزود: تولید غیر اس��تاندارد و ب��ا کیفیت پایین، 
بس��ته بندی نامناس��ب و نرخ بالای تولید، باعث 
ش��ده که س��نگ ای��ران در تج��ارت بین المللی 
جایگاه  ضعیف تری نسبت به رقیبان داشته باشد. 
وی ادامه داد: اس��تفاده از ماشین آلات فرسوده از 
دلایل کیفیت پایین سنگ است و در جبران این 
نقیص��ه، معدنداران و صنعتگ��ران حوزه فرآوری 
سنگ می توانند با درخواست تسهیلات نسبت به 
دریافت تسهیلات نوسازی ماشین آلات بالای ۱۰ 
س��ال اقدام کنند. موفق افزود: راهبرد دیگر برای 
حمایت از صنعتگران و رونق تولید، اس��تفاده از 
بسته های حمایتی دولت در قالب تسهیلات است 
که سهمیه هر استانی مشخص و ابلاغ شده است.

وی ادام��ه داد: در ش��هرک ها و مناط��ق ویژه 
اقتص��ادی، معافیت هایی در نظر گرفته ش��ده و 
معافیت ورود ماش��ین آلات نو نیز عملیاتی شده 
است. مشاور معاون توسعه مدیریت، منابع و امور 
استان ها و مسئول هماهنگی امور استان ها، هدف 
از برگزاری میز تخصصی سنگ را اتحاد و افزایش 
ق��درت معدنکاران و صنعتگ��ران و تصمیم گیری 
تخصصی برای تولید و فرآوری سنگ با بازاریابی 

مناسب بیان کرد.

صنعت سنگ، نیازمند تعامل 
دولت و بخش خصوصی 

رئیس کمیس��یون معدن انجمن سنگ ایران، 
اف��زود: دولت در کنار بخ��ش خصوصی می تواند 
مشکلات صادرات و نوسانات ارزی صنایع سنگ 

را حل کند.
ب��ه گزارش ایرن��ا، عزیز میرزایی��ان، ادامه داد: 
اس��اس برنامه ریزی ه��ا برای صنعت س��نگ نما 
باید پرهیز از سیاسی کاری و استفاده از تخصص 
کارشناسان باش��د. وی ادامه داد: استان مرکزی 
ب��ه عنوان متولی میز س��نگ می تواند از ظرفیت 
تشکل های صنفی کشور در حوزه معدن و سنگ 
استفاده کند و از نظرهای استان های مختلف در 
تصمیم گیری های خود برای توسعه صنعت سنگ 
بهره مند ش��ود. این فعال اقتصادی، گفت: جایگاه 
صنعت س��نگ در بازارهای جهان��ی، قابل قبول 
نیست و تولیدکنندگان به دنبال بازارهای داخلی 
هس��تند. میرزاییان افزود: برگزاری این میز برای 
رفع مش��کلات صنعت سنگ است و از مهم ترین 
مشکلات در این صنعت، نداشتن برنامه مشخص 
اس��ت. وی ادام��ه داد: در دولت نه��م، بودجه و 
اس��تراتژی س��نگ ب��ا پیش بینی اهداف، س��هم 
مراک��ز عالی، بخش خصوص��ی و بانک ها و تولید 

صادرات محور تعیین شد اما هرگز اجرایی نشد.

 ظرفیت محلات 
در برندسازی سنگ

نماین��ده م��ردم مح��لات و دلیج��ان، گف��ت: 
شهرستان محلات در برندس��ازی صنعت سنگ 
ظرفیت بالایی دارد و راه اندازی پژوهشکده سنگ 
محلات می تواند در توسعه این صنعت تاثیرگذار 
باش��د. به گ��زارش ایرنا، حجت الاس��لام علیرضا 
سلیمی، افزود: کامل نبودن چرخه تولید سنگ، 
ضع��ف در ص��ادرات و هزینه های ب��الای تولید، 

مهم ترین مشکلات تولید سنگ در کشور است.
وی اظه��ار کرد: از نقایص مهم معدنکاران، این 
اس��ت که خود را نیازمند راهنمایی مس��ئولان و 
دانش��گاه نمی دانن��د و تنه��ا از تجربه های ش��ان 
اس��تفاده می کنند. این نماینده مجلس ش��ورای 
اس��لامی در ادامه افزود: جای خالی شرکت های 
دانش بنی��ان در یازدهمین نمایش��گاه بین المللی 
س��نگ محلات احساس ش��د و امید است مرکز 
رش��د و ش��رکت دانش بنی��ان برای نمایش��گاه 

دوازدهم راه اندازی شود.

خبر

رئی��س خانه معدن ایران، گفت: بای��د از تجربه های جهانی در 
مس��یر پیشرفت بیشتر بهره بگیریم. نگاه معدنکاران در کشور ما 
باید از س��نتی به مدرن و نوآوری های جدید تغییر کند و نگاه ها 
در تم��ام مراح��ل معدنکاری و حتی در واگذاری ه��ا نیز نوآورانه 

باشد.
به گ��زارش پایگاه خبری خانه معدن ایران، محمدرضا بهرامن 
درباره ورود اس��تارت آپ ها و نق��ش آن در حوزه معدن و صنایع 
معدنی گفت: کش��ور ما باید تجربه های جهانی را در هر مسیری 
برای خود استفاده کند. نگاه معدنکاران در کشور ما باید از سنتی 

به مدرن و نوآوری های جدید تغییر یابد و نگاه ها در تمام مراحل 
معدنکاری و حتی در واگذاری ها نیز نوآورانه باشد.

بهرام��ن گفت: در این نوآوری ها باید همه موارد لحاظ ش��وند. 
به ط��ور مثال اگر بازار برای محصول وجود نداش��ته باش��د، آیا 
می ت��وان جریان تولید را برق��رار کرد؟ وی به نب��ود نوآوری در 
بخش معدن، اش��اره و بیان کرد: متاسفانه ورود استارت آپ ها در 
بخش معدن کش��ور ما دیده نشده است. البته استارت آپ هایی 
در بخش عرضه و خدمات در کش��ور ما وجود دارند و استفاده از 
آنها نتایج مطلوبی داش��ته اس��ت اما بخش معدن هنوز نتوانسته 

از این نوآوری بهره مند ش��ود. رئیس خانه معدن، هدف از تحول 
را معرفی توانمندی های کش��ور در همه زمینه ها دانست و اظهار 
ک��رد: ظرفیت های کش��ور ما باید به ش��کل مطل��وب در عرصه 
جهانی مطرح ش��ود. درحال حاضر نگاه موجود این است که افراد 
علاقه مند به س��رمایه گذاری در داخل کشور، با نگاه به نوآوری ها 
و استفاده از فناوری های جدید به حوزه معدن ورود کنند. وی با 
بیان اینکه با اتخاذ این رویکرد و برگزاری نشست های تخصصی، 
جرقه استفاده از استارت آپ ها در بخش معدن زده شد، گفت: در 
ای��ن زمینه ظرفیت افراد جوان و جویای کار مورد اس��تفاده قرار 

می گیرد. نگاه افراد فارغ التحصیل حوزه معدن باید از س��نتی به 
جدید تغییر یابد و ورود این افراد به حوزه استارت آپ های معدنی 
ب��ا نگاه تخصص��ی، می تواند نقش موث��ری را در ارتقای فناوری، 
بهبود بازار و حتی توسعه بخش معدن رقم بزند. بهرامن به نقش 
جوانان در نوآوری ها اش��اره کرد و اف��زود: در خانه معدن، نقش 
اس��تارت آپ ها با نگاه به ظرفیت جوان��ان و فارغ التحصیلانی که 
منتظر ورود به فعالیت های اقتصادی هس��تند، لحاظ شده است. 
به نظر می رس��د ای��ن طرح موفق خواهد بود و مش��کلی در این 

زمینه وجود نخواهد داشت.

فصل جدید تحول در معادن با استارت آپ های معدنی

معدنی خارجی از کش��ورهای ترکیه، چی��ن، ایتالیا و... به دلیل 
مس��ائل مرتبط با تحریم، امکان حضور در نمایش��گاه را نیافتند 
و تنها میزبان هیات های تجاری از چین، ترکیه، عراق، روس��یه، 
تاجیکس��تان، قزاقس��تان و ایتالیا بودی��م و در کل از ۳۵۰ غرفه 

نمایشگاه ۱۲ غرفه به شرکت های خارجی اختصاص یافتند.
ماشین�های�فرآوری�هم�نیامدند��

مدیرعامل نمایشگاه بین المللی سنگ ایران در نیم ور محلات 
اضاف��ه کرد: حتی س��النی که وی��ژه تجهیزات و ماش��ین آلات 
معدنی و فرآوری س��نگ بود نیز خالی ماند و نس��بت به س��ال 

گذشته تنها ۱۰درصد کارخانه ها اعلام حضور کردند.
کامیون�نباشد،�نمی�آییم��

مدیرعامل معدن تراورتن ش��ماره ۲ تکاور اس��تان آذربایجان 
غربی نی��ز در درباره پیدا نکردن کامیون بیان کرد: متاس��فانه 
حتی به یک کامیون برای انتقال س��نگ ها دسترسی نداشتیم، 

درحالی که برای انتقال به ۳ کامیون نیاز داشتیم.
حمیدرض��ا محم��دی افزود: از اس��تان آذربایج��ان حدود ۵ 
ش��رکت و معدن برای حضور در نمایشگاه سنگ محلات غرفه 
دریافت کردند و ۳ شرکت امکان انتقال سنگ ها را به دلیل کار 

نکردن کامیونداران پیدا نکردند.
ت�ردد�کامیون�ه�ا�در�اس�تان�مرک�زی�مش�کلی���

نداشت
مدی��رکل راه��داری و حمل ونقل جاده ای اس��تان مرکزی با 

تاکی��د بر امنیت کام��ل در محورهای مواصلات��ی و جاده های 
استان برای کامیونداران افزود: تمام محورهای استان در امنیت 
کامل اس��ت و حتی ۱۲۰درصد افزایش صدور بارنامه در استان 

به ثبت رسید.
علی زندی فر گفت: راهداری اس��تان مرکزی، مس��ئول حوزه 
استحفاظی این اس��تان بود. ما نمی توانیم در حوزه استحفاظی 

دیگر استان ها در این زمینه اقدام کنیم.
امنیت�کامیونداران�به�طورکامل�تامین�شد��

وی تصری��ح کرد: پ��س از قولی که به مدیرعامل نمایش��گاه 
س��نگ محلات داده شد، امنیت کامیون ها در استان تامین شد 
و حتی اگر اتفاقی می افتاد و خسارتی به کامیون ها وارد می شد 

به شخصه متقبل خسارت می شدم.
 این امر نشان می دهد هیچ گونه مشکلی برای کامیونداران در 

محورهای مواصلاتی استان مرکزی وجود ندارد.
وی ای��ن اتف��اق را نوعی بدشانس��ی ب��رای برگزارکنندگان 
یازدهمین دوره نمایشگاه سنگ تعبیر کرد، هرچند این مسئله 
مدتی اس��ت در کش��ور بروز کرده و متولیان ای��ن حوزه باید با 
گسترش معضل کامیونداران، بروز چنین مشکلی را پیش بینی 
می کردن��د و تمهیدی ب��رای رفع این مش��کل ی��ا جایگزینی 
غرفه ها و... می اندیش��یدند تا این رویداد بزرگ معدنی کش��ور 
 س��وت و کور نش��ود و دس��تاوردهای موردنظ��ر در آن حاصل

شود.

مدیرکلدفتربازرگانیآس�یاواقیانوسیهسازمان
توس�عهتجارتایرانگفت:تکمیلزنجیرهصادرات
وتقویتزیرس�اختهایاینحوزه،راهبردعبوراز
مشکلاتوخروجازرکودصنعتسنگکشوراست.
بهگزارشایرنا،س�یدمجتبیموسویان،درحاشیه
نمایش�گاهبینالمللیس�نگمحلات،گف�ت:ایران
ذخای�رغنیس�نگتزئین�یداردودرزمینهتنوع
س�نگنما،مقامنخس�تجهانرابهخوداختصاص
دادهو2۵درصدذخایرسنگمتعلقبهایراناست.
ویاظهارکرد:دسترس�یبهبازارس�نگبهدلیل
موقعیتجغرافیاییکش�ورآس�اناس�تاماایران،
جایگاهخوبیدرزمینهصادراتاینفرآوردهمعدنی

ندارد.
مدیرکلدفتربازرگانیآس�یاواقیانوسیهسازمان
توس�عهتجارتایرانبی�انکرد:کمت�راز2درصد
س�نگنمایتولیدیصادرمیش�ودواس�تخراجو
فرآوریس�نگبرمبنایصادراتپایهریزینش�ده

است.
موس�ویانیادآورش�د:صادراتس�نگنماروبه
افزایشاس�تبهطوریکهمیزانآندرسال94به
187میلیوندلار،درس�ال9۵بارشد۶.۵درصدی
به274دلارودرسالگذشتهبارشد24درصدیبه

341میلیوندلاررسید.
ویادامهداد:برایاینکهچرخهاس�تخراجمعادن
وفرآوریس�نگنماوتزئین�یبهحرکتدرآیدواز
رکودخارجش�ودبایدصادراتب�اتصاحببازارهای
جهانیافزایشیابدوایرانجایگاهواقعیخودرادر

اینعرصهپیداکند.
مدیرکلدفتربازرگانیآس�یاواقیانوسیهسازمان
توس�عهتجارتایرانگفت:حضوردرنمایشگاههای
بینالملل�ی،بازاریاب�یدربازارهایهدفس�نگو
عرضهتوانمندیوظرفیتهایداخلی،ازراهبردهای

توسعهصادراتسنگاست.
موس�ویانادام�هداد:درصورتیک�همرکزفروش
س�نگدرعمانراهان�دازیمیش�د،دربازاریابیو

افزایشفروشسنگنماکمکموثریبود.
ویعن�وانک�رد:درس�الهایگذش�ته،کمتربه
تصاح�ببازارهایدورتوجهش�دهوب�رایافزایش
مراودهه�ایتج�اری،مذاکرهه�ایچهرهب�هچهره

اهمیتزیادیدارد.
مدیرکلدفتربازرگانیآس�یاواقیانوسیهسازمان
توس�عهتجارتایرانیادآورشد:توانمندیایراناز
نظرذخایرغنیمعدنی،نیرویانسانیجوان،امنیت

وانرژیزیاداستوبایدبهبهترینشکلازآنبهره
گرفت.

موس�ویانگف�ت:21می�زتخصصیدرس�ازمان
توس�عهتج�ارتبرایافزای�شوتس�هیلصادرات
راهاندازیش�دهاس�تکه7می�زدرادارهآس�یاو
اقیانوس�یهب�احضورژاپ�ن،هند،ترکی�ه،اندونزی،

ویتنام،افغانستانوچیناست.
ویاف�زود:ورودبرخ�یکالاهاراب�رایحمایتاز
تولیدکنن�دگانمیت�وانممن�وعویامح�دودکرد
ووروده�زارو399نوعکالاازخارجبهکش�ورنیز

ممنوعشدهاست.
مدیرکلدفتربازرگانیآسیاواقیانوسیهسازمان
توسعهتجارتایران،گفت:ایرانازنظرتنوعسنگ
نمامقامنخست،ذخیرهسنگمقامسوموفرآوری
وتولی�درتبهچهارمجه�انراداردامادرصادرات
ازجای�گاهمطلوبیبرخ�وردارنیس�ت.حلقههای
تولیدس�نگ،فرآوریاینمحصولمعدنی،تولید
وبازرگانیآندرکشوربهیکدیگرمتصلنیستند.
موسویانادامهداد:درصنعتسنگ،جایتاجران
خالیاس�توبازرگانانبایدبابازاریابیمناس�ب،به

توسعهصنعتسنگکمککنند.
ویبیانکرد:براساسقانون،اصلدریافتمالیات،
ازمصرفکنندهاستکهبهدلیلنبودزیرساختها،
دولتاینمالیاتراازتولیدکنندگاندریافتمیکند
وبایدسازکارهاییدیدهشودتامصرفکنندهارزش

افزودهکالایمصرفیرابپردازد.
اینفعالگفت:شهرس�تانمحلاتدربرندس�ازی
صنع�تس�نگظرفی�تبالای�یداردوراهان�دازی
پژوهش�کدهس�نگمحلاتمیتوانددرتوسعهاین

صنعتتاثیرگذارباشد.
بنابراینگزارش،نخس�تینمیزتخصصیس�نگ
ایرانازبرنامههایجانبینمایشگاهبینالمللیسنگ
محلاتبود.نمایش�گاهبینالمللیسنگمحلاتدر
فضاییبهمس�احت90هزارمترمربعشامل20هزار
مترمرب�عفضایسرپوش�یدهو70ه�زارمترمربع
فض�ایب�ازبرپاش�د.در3۵0غرفهایننمایش�گاه،
آخری�ندس�تاوردهایح�وزهس�نگهایمعدنیو
تزئینیدرزمینههایفرآوریسنگهایساختمانی،
معادنسنگ،ماشینآلاتاستخراجمعدنی،قطعات
ولوازمس�نگبری،معدنوماش�ینآلاتتخصصیو
س�ایرصنایعوابستهبهاینصنعتبهنمایشدرآمد.
نمایش�گاهبینالمللیسنگمحلاتتا20مهرجاری

دایربود.

تکمیل زنجیره صادرات ، راهبرد عبور از مشکلات صنعت سنگ 

 ایران از نظر تنوع سنگ نما مقام نخست، ذخیره 
س��نگ مقام س��وم و فرآوری و تولید رتبه چهارم 
جه��ان را دارد ام��ا در ص��ادرات از جایگاه مطلوبی 
برخوردار نیس��ت. حلقه های تولید سنگ، فرآوری 
این محصول معدنی، تولید و بازرگانی آن در کشور 

به یکدیگر متصل نیستند.
در صنع��ت س��نگ، ج��ای تاج��ران خالی اس��ت و 
بازرگان��ان بای��د با بازاریابی مناس��ب، به توس��عه 

صنعت سنگ کمک کنند

ضعف در بسته بندی سنگ



جهان به معدنکاری نیاز 
دارد و خواهد داشت

با وج��ود همه عناوین خبری که گاهی منتش��ر 
می ش��ود و از کاه��ش به��ای کامودیتی ها حکایت 
دارد و همچنین با وجود مشکلاتی که بخش معدن 
جهان در اثر این کاهش بها با آن رو به رو می ش��ود، 
همچنان می توان ادعا ک��رد که این صنعت با همه 
افت و خیزی که تجربه می کند، پابرجاس��ت. برای 
روشن ش��دن اینکه این بخش تا چه اندازه حیاتی 
اس��ت، دیدگاه خود را درباره اهمیت معدنکاری به 
اش��تراک می گذارم و توضی��ح می دهم که چرا این 
حرفه باید در جهان باقی بماند. نخست اینکه وقتی 
بشر به ماده ای نیاز دارد که خود از زمین نمی روید 
و بی��رون نمی آید، باید آن را بیرون بکش��ند. بدون 
مواد معدنی، دنیای مدرن نمی تواند هیچ عملکردی 
داشته باشد و در واقع آنچه از استخراج مواد معدنی 
به دس��ت می آید، اجزای مهم و حیاتی در س��اخت 
تلفن های همراه، خودروها، برج های انرژی، پنل های 
خورشیدی، توربین های بادی، کودها، ماشین آلات 
و همه مصالح ساخت وسازی به شمار می آیند. دوم 
اینک��ه بخش های اساس��ی در جهان وج��ود دارند 
ک��ه بخش مع��دن را تحریک می کنن��د و به پیش 
می رانن��د. نیروهای��ی مانند جمعیت، شهرنش��ینی 
و رش��د درآمد، به افزایش تقاضا برای س��اختمان، 
خودرو و محص��ولات مصرفی می انجامند و افزایش 
تقاضا برای آنها منجر به افزایش نیاز به مواد معدنی 
می ش��ود. س��وم اینکه جایگزین های منابع معدنی، 
بس��یار کم هستند. در حالت معمول، یک محصول 
به دس��ت آمده از فلزات یا مواد معدنی با محصولی 
دیگر جایگزین می ش��ود که آن هم از ماده معدنی 
دیگری به دس��ت می آید. برای مثال، فلزاتی وجود 
دارند که جای خود را به الیاف کربن داده اند و زغال 
س��نگ نیز جای خود را به گاز طبیعی و دیگر مواد 
سوختی داده، اما درباره جایگزین های فلزات و مواد 
معدن��ی، محدودیت هایی وج��ود دارد که نمی توان 
آنه��ا را نادی��ده گرف��ت. در واقع ب��رای هیچ فلزی 
جایگزینی وجود ندارد ک��ه همه کاربردهای اصلی 
آن را داش��ته باش��د.چهارم اینکه برخی از کشورها 
ب��ه مواد معدنی نه برای پیش��رفت بلکه برای بقای 
خود نیاز دارند. در ش��ماری از کش��ورهای در حال 
توس��عه، معدنکاری پایه و اس��اس اقتصاد است. بنا 
بر گفته انجمن بین المللی معدن و فلزات، دست کم 
۷۰ کش��ور به بخش معدن وابستگی شدید دارند و 
بیش��تر کش��ورهای کم درآمد نیز به این بخش نیاز 
دارند چون بقای آنها را تامین می کند. در بسیاری از 
کشورهای کم تا متوسط درآمد نیز معدنکاری عامل 
جذب ۶۰ تا ۹۰ درصد از کل سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی اس��ت. پنج��م اینکه معدن��کاری حرفه ای 
آمیخته با فناوری های پیش��رفته و نوظهور است و 
ش��رکت های برتر معدنی بر استفاده از فناوری های 
های تکِ، سرمایه گذاری کرده و می کنند، در حالی 
که ای��ن فناوری ها در س��ال های اخیر، پیش��رفت 
غیرمنتظره ای داشته اند؛ فناوری هایی مانند اینترنت 
اش��یا و فناوری های سنجشی، شبیه سازی، استفاده 
از هواپیماهای بدون سرنشین برای مدیریت تولید 
و آث��ار زیس��ت محیطی معدن��کاری. در نتیج��ه، 
با وج��ود افت و خیزی که به��ای کامودیتی ها با 
آن رو به روس��ت، این احتمال وجود ندارد که این 
بخش جایگاه خود را در اقتصاد جهانی از دس��ت 
بدهد و به لطف تقاضای رو به رش��د جهانی برای 
محصولات معدنی در سال های آینده، این بخش 

پابرجا خواهد بود. 
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یادداشت

 ثمن رحیمی راد : 
از زمان پایان آپارتاید در افریقای جنوبی در حدود 2 
دهه پیش، معادن این کشور دوره ای از ارتقای امنیت را 
تجربه کردند. این روند رو به رش�د اما در سال گذشته 
میلادی متوقف ش�د و این توقف به دلیل افزایش مرگ 
و میره�ا در معادن طلای این کش�ور بود، ب�ا توجه به 
اینکه افریقای جنوبی، یکی از 10 کش�ور برتر جهان در 

تولید طلا به شمار می آید. 
 ب�ه گ�زارش روزگار معدن ب�ه نق�ل از بلومبرگ، در 
س�ال جاری می�لادی که ح�دود 10 ماه از آن س�پری 
شده، بیش�تر از ۵0 نفر در معادن افریقای جنوبی جان 
باختند. در سال گذشته نیز رقم تلفات جانی به همین 

میزان بود. 
در س�ال 1372 خورش�یدی )1993 میلادی( ش�مار 
تلفات مرگبار مربوط به فعالیت های معدنی این کش�ور 
۶1۵ نفر بود. آن س�ال، آخرین س�ال بقای آپارتاید در 
افریق�ای جنوبی به ش�مار می آمد و پس از آن س�ال، 
تلفات جانی در معادن این کش�ور س�یر نزولی به خود 
گرفت تا اینکه در سال گذشته میلادی برای نخستین 
بار در 10 سال پیش از آن، شمار تلفات در بخش معدن 

رشد کرد. 
بیشتر مرگ و میرهایی که در معادن طلای این کشور 
اتفاق می افتد، به دلیل س�قوط سنگ و ماندن کارگران 
در زیر آن اس�ت. این اتفاق برآمده از لرزش هایی است 
که در چند س�ال گذش�ته بیشتر ش�ده و به این دلیل 
اتفاق می افتد که ش�رکت های معدنی برای دسترس�ی 
به ذخایر پرعیار این فلز گرانبها باید عمق بیش�تری از 
زمی�ن را حفر کنند. در برخی موارد حتی عمق حفاری 

به بیش از 4 کیلومتر می رسد. 
در همی�ن راس�تا، دولت افریقای جنوبی به بررس�ی 
فعالیت ش�رکت س�یبانی گُلد مش�غول ش�ده است، با 
توج�ه به اینکه بی�ش از نیمی از م�رگ و میرهای رخ 
داده در معادن طلا در س�ال ج�اری میلادی، مربوط به 

فعالیت های معدنی این شرکت بوده است. 
سیولی مَنگولا، 40 ساله و راننده یک ماشین حفاری 
است که در یکی از معادن سیبانی به نام دایفونتین کار 
می کند و در گفت وگو با بلومبرگ می گوید: صبح که از 
خواب بیدار می ش�وی با خودت فکر می کنی شب زنده 

برمی گردم یا نه؟ 
او ی�ک بار به دلیل ریزش صخ�ره، 30 دقیقه در زیر 
زمین حبس شده بود و آن را تجربه ای توصیف می کند 

که رنج روانی سنگینی برایش داشته است. 
در همین حال گفتنی است که استخراج مواد معدنی 
در افریق�ای جنوب�ی، صنعتی ب�ا پیش�ینه طولانی به 

ش�مار می آید که دهه هاس�ت اقتصاد این کشور را 

پش�تیبانی می کند اما بخش معدن این کش�ور با 
رقیبانی رو به رو اس�ت که ب�ه معادنی با ذخایر در عمق 
کمتر دسترسی دارند و این رقیبان شامل شرکت هایی 
می شوند که از غنا در افریقا گرفته تا کانادا در امریکای 

شمالی مستقر هستند. 
تولیدکنن�دگان افریقای جنوبی ام�ا تاکید می کنند 
که امنی�ت کارگ�ران، اولویت آنهاس�ت ام�ا عمیق تر 
ش�دن معادن برای دس�تیابی به ذخایر با عیار بیشتر، 
چالش های گوناگونی را پیش پای کارگران قرار می دهد. 
نی�ک هولاند، مدیرعامل ش�رکت گُلدفیلدز اس�ت. 
این شرکت بزرگ ترین ذخایر طلای افریقای جنوبی را 
اس�تخراج می کند و در این باره به بلومبرگ می گوید: 
مس�ئله اصلی که در این بین وج�ود دارد، ویژگی های 
زمین شناسی معادن طلاست. فشار برآمده از میلیاردها 
تن س�نگ، منجر به لرزش می شود و چنین مسئله ای، 
این صنعت متمرکز بر کار نیروی انسانی را در افریقای 

جنوبی با محدود شدن تلاش انسانی رو به رو می کند. 
هولن�د در ادام�ه گفت وگو ب�ا بلومب�رگ می افزاید: 
معدنکاری در چنین شرایطی باعث لرزه خیزی می شود 
و در نتیجه آن، هر وقت به زیرزمین می رویم، با شرایط 

پرخطر رو به رو می شویم. 
 معدن�کاری در دوران آپارتای�د ب�ه افریقای جنوبی 
ق�درت م�ی داد. در آن زم�ان، این بخش ب�ا روش های 
مبتن�ی ب�ر حف�اری و انفج�ار و ب�ا ت�وان نی�روی کار 
سیاه پوستی که با کمترین اس�تانداردهای امنیتی کار 
می کردند، پیش می رفت. چنین رویکردی، این کش�ور 
را به بزرگ ترین تولیدکننده طلا در جهان تبدیل کرده 

بود. 
با پایان آپارتاید و پس از گذش�ت 24 سال از اعِمال 
قوانی�ن اقلی�ت سفیدپوس�ت در افریق�ای جنوبی، از 
می�زان تلف�ات جانی در بخش اس�تخراج طلا کاس�ته 
ش�د، اما زمین شناسی ذخایر افریقای جنوبی همچنان 
پیش�رفت های فناورانه را محدود می کند و هزینه های 

کار را بالا می برد. 
ذخایر ط�لا در صخره ه�ای باریک با ش�یب های 30 
درجه س�انتی گراد یافت می ش�ود که حالا پس از 130 
سال اس�تخراج، به تدریج عمیق تر می ش�ود. کارگران 
بای�د روزانه 4 س�اعت در تونل ه�ا راه بروند تا به محل 
ذخای�ر برس�ند. در آنج�ا چاله های�ی را ب�ا پهنای 30 
س�انتی متر در ش�کاف صخره ه�ا ایج�اد می کنند و با 

استفاده از مواد منفجره، صخره را می شکنند. 
اداره منابع معدنی افریقای جنوبی نیز در حال بررسی 
ش�کایت هایی بر این مبناست که برخی کارگران وقتی 
از ورود به مناطقی که در آن احساس ناامنی می کنند، 

امتناع می کنند، مجازات می شوند. 

دامنه نگرانی از آنچه در معادن طلای افریقای جنوبی 
رخ داده، به موسس�ه های تحلیلگر کشیده شده است، 
از جمله کس�انی که در این زمین�ه اظهارنظر کرده اند، 
ژوآن اس�تِین و شاش�ی شِ�خار، تحلیلگران ش�رکت 
سیتی گروپ هستند. این دو می گویند: شرکت سیبانی 
نظ�ارت بر امنیت فضای کار را کاهش داده اس�ت. این 
ش�رکت نق�اط پرعیاری را اس�تخراج ک�رده که پیش 
از ای�ن بهره برداری از آنها بس�یار خطرناک به ش�مار 
می آمد. سیبانی همچنین انجام پروژه هایی را بر عهده 
گرفته که این ش�رکت را به یک شرکت منحصر به فرد 
اس�تخراج کننده فلزات گرانبه�ا در افریقای جنوبی و 
امری�کا تبدی�ل کرده و حال نیز به دنبال آن اس�ت که 
شرکت انگلیسی لان مین را که در زمینه تولید پلاتین 

فعالیت می کند، به مالکیت خود درآورد. 
نی�ل فرون م�ان، مدیرعام�ل س�یبانی در پاس�خ به 
اطلاع�ات منتشرش�ده از س�وی تحلیلگران ش�رکت 
س�یتی، آنه�ا را نادرس�ت می دان�د و پاس�خ می دهد: 

شرکت به امنیت کارگران متعهد است. 
جیکز وِلس�تِد، سخنگوی این شرکت نیز در این باره 
می گوی�د: نتایجی که ای�ن تحلیلگران ارائ�ه داده اند، 

مبتنی بر هیچ داده ای نیست. 
ام س�یزا، بازرس ارش�د معادن افریق�ای جنوبی نیز 
از ارائه پاس�خ بیش�تر درباره بررس�ی دولتی سیبانی، 

خودداری کرد. 
ش�رکت  دیگ�ر  گُلدفیل�دز،  ح�ال،  همی�ن  در 
اس�تخراج کننده طلا در افریق�ای جنوبی، هیچ تلفات 
جانی را برای س�ال ج�اری میلادی گزارش ن�داده اما 
تلاش و تقلای او برای ایجاد تغییر در ذخایر نه چندان 
سودده و عمیق آن، نشان دهنده چالش هایی است که 
افریقای جنوبی با آنها روبه روس�ت. طرح این ش�رکت 
ب�رای پای�ان دادن به ضرره�ای ۶.۵ میلیون دلاری در 

ماه، منت�ج به تعدیل 1۵00 نفر نیروی انس�انی آن 

شده است؛ اقدامی که برای دولت افریقای جنوبی 
خوش�ایند نبود چون این دولت اکن�ون با نرخ بیکاری 

27 درصد روبه رو است. 
ع�لاوه ب�ر اینها، در ش�رایطی ک�ه افریق�ای جنوبی 
بیش�ترین ذخایر طلای جهان را پس از استرالیا دارد، 
کاهش س�وددهی اس�تخراج و تولید طلا مانع می شود 
ک�ه ش�رکت های معدنی بی�ش از این در ای�ن صنعت 
سرمایه گذاری کنند، در حالی که استخراج و تولید طلا 
در افریقای جنوبی باید هر چه بیش�تر مکانیزه شود و 
این امر نیاز به صرف س�رمایه از س�وی این ش�رکت ها 
دارد. شرکت های گُلدفیلد و آنگِلوگُلدآشانتی به عنوان 
س�ومین تولیدکنندگان بزرگ شمش طلا در جهان، از 
حجم فعالیت های خود در افریقای جنوبی کاس�ته اند و 
سرمایه های خود را به غرب افریقا، استرالیا و امریکای 
جنوب�ی منتق�ل می کنند. در این کش�ورها هزینه های 

استخراج پایین تر است. 
رِیموند دورهِیم، پروفس�ور در رش�ته علوم زمین در 
دانش�گاه ویتواتِرزرَن�د افریقای جنوب�ی در اظهار نظر 
خ�ود در این باره به بلومبرگ می گوید: در این کش�ور 
هن�وز ذخایر زیادی وجود دارد ام�ا بقای بخش معدن، 
نیاز به ایجاد تغییرات س�ریع در فناوری هایی دارد که 
ب�ه کار می بریم. ای�ن فناوری ها می توانن�د هزینه های 

استخراج را پایین بیاورند. 
او می افزای�د: معدن�کاری در افریق�ای جنوب�ی در 
دهه های آینده هم می تواند در مس�یر خود باش�د، اما 
اگر بر حاشیه ها اضافه شود، تمایل سرمایه گذاران برای 

ورود کم می شود. 
در همین حال، س�یفو پی تیانا، رئیس شرکت آنگلو 
گُل�د در افریقای جنوبی، دیدگاهی ب�ه کل منفی در 
این باره دارد و می گوید: هزینه های بالای اس�تخراج 
و عمق زیاد کانی ها نشانه هایی است که سقوط بخش 
اس�تخراج و تولید طلا را اجتناب ناپذیر می کند. مهم 
نیس�ت چه کنید و چ�ه تغییراتی ایج�اد کنید چون 
این رویه تغیی�ر نمی کند. ارزش ط�لا در ژوئن )نیمه 
خ�رداد تا نیمه تیر( برای نهمین ماه متوالی، س�قوط 
کرد. س�قوط بهای طلا همراه ش�ده با ای�ن اتفاق ها 
تولیدکنندگان طلا در جهان با تغییر بهای ارز نیز در 
کش�مکش هستند و همچنین قوانین دولتی افریقای 
جنوب�ی به دنبال آن اس�ت که در ث�روت معدنی این 
کش�ور، توزیع مجدد برقرار کن�د.  دورهیم می گوید: 
حت�ی اگر معدن�کاران بتوانند بار دیگ�ر به بازدهی و 
س�وددهی معادن طلا بازگردند، فناوری که به کمک 
آن بتوان معادن طلای افریق�ا را مکانیزه کرد، وجود 
ندارد و با روش های کنونی معدنکاری نیز لرزه خیزی 

همچنان با ما است. 

گ��روه طالب��ان به گزارش ه��ای اخیر درباره واگ��ذاری معادن 
افغانس��تان به ش��رکت های امریکایی واکنش نشان داده و آن را 

خیانت بزرگی در حق مردم افغانستان دانسته است.
به گ��زارش خبرگزاری میزان، افش��اگری س��ازمان دیده بان 
شفافیت افغانس��تان درباره امضای قرارداد استخراج معادن طلا 
و م��س به وس��یله دولت افغانس��تان با ش��رکت های امریکایی-

انگلیسی، واکنش های بسیاری را برانگیخته است.
در پی این افش��اگری، وزارت معادن افغانس��تان نیز اعلام کرد 
که وزی��ر معادن و دارایی این کش��ور قرارداد اس��تخراج معادن 

افغانستان را با شرکت امریکایی-انگلیسی به امضا رسانده است.
گروه طالبان نیز با صدور بیانیه ای به این موضوع واکنش نشان 
داد و دولت افغانس��تان را به تبانی ب��ا امریکا برای تاراج و غارت 

معادن این کشور متهم کرد.
در بیانی��ه این گروه آمده اس��ت؛ امضای چنی��ن قراردادهایی 

خیانت تاریخی در حق مردم این کشور تلقی می شود.
این گروه با اشاره به گزارش دیده بان شفافیت افغانستان تصریح 
کرد که درآمد ناش��ی از منابع معدنی این کش��ور به حساب های 

شخصی مقامات ارشد این کشور واریز می شود.

طالبان، مقامات دولت افغانس��تان را به زمین خواری، رش��وه و 
استفاده از امکانات دولتی برای منافع شخصی متهم کرده است.

ب��ر اس��اس این بیانی��ه، منابع طبیع��ی و معادن افغانس��تان، 
سرمایه های ملی هس��تند که آرزوی توسعه اقتصادی، بازسازی 

و پیشرفت کشور و مردم به آنها وابسته است.
در پایان بیانیه تاکید شده است که استخراج معادن باید شفاف 
و علنی باش��د اما دولت افغانستان با معامله های پنهانی، سرمایه 

مردم را در اختیار نیروهای خارجی قرار می دهد.
این در حالی است که شبکه نظارت بر منابع طبیعی افغانستان 

نیز از امضای قرارداد اس��تخراج معادن این کشور با شرکت های 
امریکای��ی و انگلیس��ی ابراز نگرانی ک��رده و آن را تاراج و دزدی 

قانونی معادن این کشور عنوان کرده است.

طالبان: دولت با امریکا برای تاراج معادن افغانستان تبانی کرده است

خبر

آتش سوزی در بزرگ ترین 
کارخانه فولاد هند

بر اثر وقوع آتش س��وزی در یک کارخانه تولید 
فولاد در هند، دس��ت کم ۹ نفر کش��ته و ۱۴ نفر 
مجروح شدند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان 
به نقل از رویترز، بر اثر آتش س��وزی در یک خط 
لوله گاز کارخانه تولید فولاد »اس��تیل آتوریتی« 
در ش��هر »به��لای« در ایالت »چتیس��گر« هند، 
دست کم ۹ نفر کش��ته و ۱۴ نفر مجروح شدند. 
این کارخانه تولی��د فولاد در بیانیه ای اعلام کرد: 
بر اثر وقوع این آتش س��وزی، ۹ نفر کشته شدند 
و ۱۴ نف��ر ه��م بر اثر جراحت تح��ت درمان قرار 
گرفته اند. یک افس��ر پلیس اعلام کرد: اعلام آمار 
کشته شدگان این حادثه آتش سوزی بسیار دشوار 

است زیرا برخی از اجساد سوخته اند. 

کاهش عیار کانی ها، معدنکاران را به اعماق می کشاند
آنچه این روزها بلای جان معادن افریقای جنوبی شده
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 معدنکاری در دوران آپارتاید به 
افریقای جنوبی قدرت می داد. در 
آن زمان، این بخش با روش های 
مبتنی بر حفاری و انفجار و با توان 

نیروی کار سیاه پوستی که با کمترین 
استانداردهای امنیتی کار می کردند، 
پیش می رفت. چنین رویکردی، این 
کشور را به بزرگ ترین تولیدکننده 

طلا در جهان تبدیل کرده بود 
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 سارااصغری
رس��یدن به تولی��د ۵۵ میلیون تن ف��ولاد خام، 
چش��م اندازی اس��ت که برای ای��ن صنعت در نظر 
گرفته ش��ده است؛ چش��م اندازی که ابتدای دولت 
یازدهم از دید کارشناس��ان دس��ت یافتنی به نظر 
نمی رس��ید اما در ۵ سال گذشته با تکمیل زنجیره 
فولاد در بخش های مختلف از سوی سازمان توسعه 
و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو( 
آن گونه که کارشناسان پیش بینی کرده بودند، این 

امر غیرممکن به نظر نمی رسد. 
طرح�جامع�به�روز�شده��

ب��ه  رس��یدن  راس��تای  در   
چش��م انداز ۵۵ میلی��ون تن 
فولاد خ��ام تا س��ال ۱۴۰۴، 
می توان این پرسش را مطرح 
ک��رد که آیا رس��یدن به این 
میزان فولاد خام که بر اساس 
افق چشم انداز برنامه ریزی شده - که البته باید ۳۵ 
میلی��ون تن آن به مصرف داخلی و ۲۰ میلیون تن 
به صادرات اختصاص یابد- مورد نیاز است یا خیر؟ 
به گ��زارش روزگار مع��دن، مهدی کرباس��یان، 
رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران در پاس��خ به این پرسش که 
آیا ترسیم ۵۵ میلیون تن فولاد خام در چشم انداز 
۱۴۰۴ با توجه به س��رانه مص��رف پایین داخلی از 
یک سو و نبود امکان زیرساخت های مناسب برای 
صادرات از سوی دیگر، چشم انداز مناسبی است و 
آیا بهتر نیس��ت به جای تاکی��د بر ۵۵ میلیون تن 
فولاد به س��مت تولید فولاده��ای خاص یا آلیاژی 
بروی��م، عنوان ک��رد: یکی از مس��ائلی که در 
گذش��ته وجود داش��ت این بود که طرح 

توازن ف��ولاد در دولت نهم و دهم به صورت کامل 
به��م ریخته بود. برای مثال در ح��وزه فولاد، یکی 
از واردکنندگان گندله به ش��مار می رفتیم و میزان 
ظرفیت تولید فولاد کش��ور به ح��دود ۲۱ میلیون 
تن رس��یده بود اما به دلیل نبود توازن، این میزان 
تولی��د، عملی نب��ود و در زمینه گندل��ه نیز تولید 

داخلی کفایت نیاز کشور را نمی داد. 
کرباس��یان در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: یکی از 
اقدام های مناس��ب در سال های گذش��ته، روزآمد 
ک��ردن طرح جامع ف��ولاد بود. این ط��رح به طور 
آنلاین و روزانه از س��نگ آهن تا پایین دست فولاد 
را کنترل می کند. بر اس��اس طرح جامع مشخص 
می ش��ود که در چه بخش هایی ب��ا کمبود روبه رو 

هستیم و در چه بخش هایی به توازن رسیده ایم. 
زنجیره�فولاد�در�حال�تکمیل��

رئیس هیات عامل س��ازمان توس��عه و نوسازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ای��ران همچنین با تاکید 
ب��ر این موضوع که درحال حاض��ر زنجیره فولاد در 
حال تکمیل شدن است، عنوان کرد: درحال حاضر 
به جای اینکه سنگ آهن خام را صادر کنیم، آهن 
اس��فنجی، شمش، ورق و میلگرد را صادر می کنیم 

که می تواند سبب اشتغال زیاد شود. 
کرباس��یان در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: روزهای 
نخس��ت که وارد ایمیدرو شدم، برخی کارشناسان 
تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد را یک ش��وخی تلقی 
می کردن��د اما من معتقد بودم ک��ه این امر محقق 
می ش��ود. البته باید پیش زمینه ه��ای آن را در نظر 
گرف��ت. با توجه به ظرفیت های کش��ور، تولید ۵۵ 
میلیون تن را ممکن می دانس��تم و به نظر می رسد 
به تولید ۴۰ میلیون تن فولاد در س��ال ۱۴۰۴ نیز 

برسیم. 

توجه�به�صنایع�پایین�دست���
رئیس هیات عامل س��ازمان توس��عه و نوسازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ایران عنوان کرد: البته در 
زمینه تولیدات پایین دس��ت، این موضوع را باید در 
نظر بگیریم که س��نگ آهن و گاز فراوانی در کشور 
در اختیار داریم و این دو، منابع طبیعی فولادسازی 
را برای ما مزی��ت دار کرده اند. تولید فولاد می تواند 
س��بب ایجاد اش��تغال و توس��عه در کش��ور شود. 
بنابراین بای��د بتوانیم از این مزیت ه��ا برای تولید 
استفاده کنیم. کرباسیان در ادامه خاطرنشان کرد: 
معدن به خاک وصل است و کشورهای محدودی از 
ذخای��ری همچون نفت و گاز برخوردارند، در حالی 
که تمام کش��ورها به نفت، گاز و معدن نیاز دارند. 
البته این مواد تجدیدناپذیرند. برای مثال زمانی که 
س��نگ آهن را تبدیل به فولاد می کنیم، می توانیم 
آن را به عنوان قراضه استفاده کنیم. از این رو نیاز 
جهانی��ان به معدن هر روز در حال افزایش اس��ت. 
در زمینه تولید فولاد، دارای جایگاه استراتژیک در 
جهان هستیم و باید به سمت تولید بیشتر در این 

زمینه پیش برویم. 
کرباس��یان درباره پیش رفتن به سمت تولید در 
صنایع پایین دس��ت عنوان ک��رد: در زمینه صنایع 
پایین دس��ت فولاد که ارزش اف��زوده بالاتری ایجاد 
می کند، باید سیاست گذاری و برنامه ریزی مناسبی 
انج��ام داد و البت��ه این موضوع مغایرت��ی با تولید 
۵۵ میلیون تن ن��دارد. چه بهتر که علاوه بر تولید 
فولاد به می��زان ۵۵ میلیون تن، به س��مت تولید 
فولادهای خاص و آلیاژی هم پیش برویم تا بتوانیم 
ارزش افزوده بیش��تری ایجاد کنی��م. در کل، برای 
زنجیره کامل و ایجاد ارزش افزوده بیش��تر، باید بر 

اساس طرح جامع فولاد پیش برویم. 

تولی�د�فولادهای�خ�اص�در�گرو�نیاز���
داخل�و�فناوری�پیشرفته

 تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد 
خام در افق چشم انداز ۱۴۰۴ 
ی��ک ضرورت اس��ت ام��ا در 
چش��م انداز،  ای��ن  راس��تای 
می توان این پرسش را مطرح 
کرد که آیا بهتر نیس��ت برای 
خل��ق ارزش افزوده بیش��تر به س��مت تولید فولاد 

خاص و آلیاژی پیش برویم؟
در تایی��د ای��ن موض��وع که تولید ف��ولاد خاص 
ارزش اف��زوده بالاتری ایجاد می کند، هیچ ش��کی 
وجود ندارد اما تولید فولادهای آلیاژی در کشور با 
توجه به مصارف صنعتی آن، از یک س��و با تقاضای 
بالایی روبه رو نیس��ت و از س��وی دیگر برای تولید 
آن، نیازمند فناوری های جدید هس��تیم تا بتوانیم 
در بازار رقابتی حرفی برای گفتن داشته باشیم. این 
مطلب را عزیز قنوات��ی، مدیرعامل فولاد امیرکبیر 
کاشان در گفت وگو با روزگار معدن، عنوان و اظهار 
کرد: در یک دس��ته بندی کلی، محصولات فولادی 
به دو دسته تقسیم می شوند؛ یک بخش، فولادهای 
س��اختمانی مانن��د میلگ��رد، تیرآهن، نبش��ی و... 
هستند و دسته دیگر فولادهای آلیاژی هستند که 
مصارف خاص دارند و بیشتر این فولادها در صنایع 
مختلف به ویژه خودروس��ازی و سایر صنایع کاربرد 
دارند. قنواتی با اشاره به اینکه فولاد آلیاژی و خاص 
ب��ا یک فرآیند س��خت و پیچیده تولید می ش��ود، 
گفت: ب��ا توجه ب��ه فرآیند پیچیده تولی��د آلیاژ و 
ارزش اف��زوده ای که به همراه می آورد، می توان این 
دو نوع فولاد را در مقام قیاس با تولید طلا و جواهر 

با تولید نقره مقایسه کرد.

قنوات��ی عنوان ک��رد: س��اختار فنی، 
فرآین��د تولی��د و تجهی��زات کارخانه ه��ای 

فولادس��ازی کنونی در کش��ور برای تولید فولاد 
ساختمانی طراحی شده است و به راحتی نمی توان 
ساختار تولید کارخانه های فولادسازی را تغییر داد 
و به س��مت تولید فولاد آلیاژی پیش برد.  وی در 
ادامه با اش��اره به نیاز کش��ور به فولاد ساختمانی 
و ف��ولاد آلیاژی خاطرنش��ان کرد: نیاز کش��ور به 
فولاد س��اختمانی بس��یار بالاس��ت، از ای��ن رو در 
چش��م انداز ۱۴۰۴ تولی��د ح��دود ۵۵میلیون تن 
برای آن ترس��یم شده اس��ت. فولاد ساختمانی در 
بخش ه��ای ساخت وس��از مس��کن و در پروژه های 
عمرانی دولتی شامل پل سازی و سدسازی استفاده 
می شود. درحال حاضر، هم بر بخش مسکن و هم بر 
پروژه های عمرانی، رکود حاکم شده است. قنواتی 
در ادام��ه اف��زود: البته نیاز فولاد آلی��اژی با توجه 
به مصارف صنعتی در کش��ور در سطح پایین تری 
قرار دارد اما چند ش��رکت داخلی با ظرفیت خوبی 
در داخل کش��ور، ف��ولاد آلیاژی تولی��د می کنند. 
مدیرعامل ف��ولاد امیرکبیر در ادامه خاطرنش��ان 
ک��رد: با توجه ب��ه اینکه ب��ازار آلیاژی ها مربوط به 
پروژه ه��ای صنعتی دولت اس��ت، برای گس��ترش 
بازار آلیاژی ها باید پروژه های صنعتی بیش��تری را 
در داخل کش��ور تعریف کرد اما از آنجا که فرآیند 
تولی��د آلیاژ پیچیده اس��ت، نیازمند تجهیزات روز 
هس��تیم. قنواتی در پایان یادآور ش��د: از آنجا که 
فولاد آلیاژی می تواند ارزش افزوده بالایی داش��ته 
باشد، از نظر کیفیت و قدرت رقابت پذیری، یکی از 
گزینه های صادرات به شمار می رود چراکه با حجم 
کمتری ارزش افزوده بیش��تر و بازار مناس��ب تری 

ایجاد می کند.

رویکرد صنعت کشور، تولید فولاد عمومی است نه آلیاژی
در�راستای�تولید��۵۵میلیون�تن�فولاد�خام�در�افق�1404

شنیده ها و ش��ایعه هایی درباره افزایش نرخ خوراک فولادی ها 
در بازار منتش��ر شده که برخی از سهامداران را با نگرانی روبه رو 

کرده است.
به گزارش بورس نیوز، شنیده هایی درباره افزایش نرخ خوراک 
فولادی ه��ا در بازار منتش��ر ش��ده که برخی از س��هامداران را با 

نگرانی روبه رو کرده است.
ب��رای شفاف س��ازی این مس��ئله، محمد کش��انی، مدیرعامل 
ش��رکت فولاد خوزس��تان عنوان کرد که افزای��ش نرخ خوراک 

فولادی ها مورد بحث و بررسی بود اما از دستور کار خارج شد.

کش��انی با اشاره به اینکه قرار بود نرخ انرژی برای فولادسازان 
آزاد ش��ود، عنوان کرد: با توجه به آزادسازی نرخ فولاد، قرار بود 
ن��رخ انرژی را هم ب��رای این صنعت افزایش دهن��د اما به دلیل 
اینکه بازار هنوز تثبیت نش��ده است، بررسی این مسئله یک ماه 
عقب افتاده است. وی با اشاره به اینکه ممکن است بررسی ابعاد 
انج��ام این افزایش نرخ در دس��تور کار دوب��اره دولت قرار گیرد، 
عن��وان کرد: در صورتی که این افزایش نرخ انجام ش��ود، تاثیری 
در بهای تمام ش��ده محصولات نخواهد داش��ت. کشانی در ادامه 
با اش��اره به سهم گاز در نرخ فولاد عنوان کرد: سهم گاز در نرخ 

تمام ش��ده فولاد، ۳ تا ۴ درصد است. بنابراین اگر به فرض، این 
نرخ ۲ برابر هم شود، تاثیر بسزایی در عملکرد فولادی ها نخواهد 
داش��ت. مدیرعامل شرکت فولاد خوزس��تان در بخش دیگری از 
اظهارات خود به وضعیت صادرات در شرایط تحریم  اشاره کرد و 
گفت: فولاد خوزستان ۶۰ درصد بودجه صادرات خود را با وجود 
همه تحریم ها در ۶ ماه نخست امسال محقق کرده و این نوید را 
می دهم که با وجود تمام مشکلاتی که تحریم ها از این پس برای 
اقتصاد ایران به وجود خواهند  آورد، به پیش بینی ۲ میلیون تن 
تا پایان س��ال خواهیم رسید. کش��انی درباره نحوه انتقال وجوه 

حاص��ل از ص��ادرات به داخل کش��ور گفت: ما در ای��ن زمینه با 
مش��کلاتی روبه رو هس��تیم اما به دلیل راهکارهایی که برای این 

مسئله اندیشیده ایم، در ادامه به مشکل برنخواهیم خورد.

افزایش نرخ خوراک، تاثیری در بهای تمام شده فولاد ندارد

قیمت)ریال(شهرطولابعادآنالیز

۵sp۱۲۵*۱۲۵۶۳7۵۰۰مشهد

۳sp۱۲۵*۱۲۵۶۳77۰۰مشهد

۵sp۱۵۰*۱۵۰۶۳8۴۰۰تهران

۵sp۱۲۰*۱۲۰۱۲۳78۰۰کاشان

۵Sp۱۲۵*۱۲۵۶۳7۲۰۰ساوه

۵sp۱۲۵*۱۲۵۶۳7۶۰۰یزد

۵sp۱۵۰*۱۵۰۱۲۳8۳۰۰قزوین

قیمت)ریال(کارخانهمشخصاتشاخص

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۱.۵

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۲.۵

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۳

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۴

۴9۰۰۰الیگودرز۲۰*۲۰مش 8 آجدار

۴9۰۰۰الیگودرز۱۵*۱۵مش 8 آجدار

۴9۰۰۰الیگودرز۱۰*۱۰مش 8 آجدار

نرخ محصولات مفتولینرخ شمش فولاد

نرخ محصولات کارخانه های آهن و فولاد
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جلسه هم اندیشی 
نوردکاران با هیات مدیره 

انجمن فولاد 
جلس��ه هم اندیش��ی نوردکاران ب��ا اعضای هیات 
مدی��ره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ای��ران هفته 
گذش��ته، برگزار و در این جلسه درباره موضوع های 
متنوعی بحث و تبادل نظر شد.  به گزارش چیلان، 
س��یدبهادر احرامی��ان، عضو هیات مدی��ره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به اینکه نخستین 
جلسه هم اندیش��ی تولیدکنندگان مقاطع طویل با 
حضور حداکثری این واحدها تشکیل شد، گفت: در 
این جلسه هیات مدیره انجمن از نزدیک در جریان 
مش��کلات رس��ته نورد قرار گرفت و پیشنهادهایی 
هم درباره اساس��نامه انجمن مطرح شد. وی افزود: 
راهکارهایی که انجمن باید در چند ماه آینده اتخاذ 
کند ت��ا از صنعت فولاد به وی��ژه در حلقه نورد که 
نزدیک ترین حلقه به مصرف و البته آسیب پذیرترین 
حلقه زنجیره فولاد است، حمایت های لازم شود نیز 
در این جلسه مطرح شد. احرامیان خاطرنشان کرد: 
اعضای حاضر پیشنهادهای خوبی مطرح کردند که 
یکی از آنها فاصله قیمتی شمش و میلگرد بود. اعضا 
ب��ا ورود دولت و تاکید بر تعزیرات موافق نیس��تند. 
از این رو قرار ش��د بررسی این فرمول و راه حل های 
جایگزی��ن به کارگ��روه تخصص��ی – اقتصادی در 
انجمن س��پرده شود. این عضو هیات مدیره انجمن 
تصریح ک��رد: مباحث مطرح ش��ده دیگ��ر در این 
جلسه شامل مشکلات صادرات، پیمان سپاری ارزی 
و ارزش گمرک��ی محص��ولات صادراتی بود. در این 
جلس��ه تاکید شد که برای توس��عه بازار صادراتی، 
رویکرد واحدی با همفکری اعضا اتخاذ شود تا اعضا 
در مذاکر ه ها از موضع بالاتری وارد ش��وند. اس��داله 
فرش��اد، پس از تش��ریح موضوع های مطرح شده در 
جلس��ه هم اندیش��ی نورد مقاطع طویل به وس��یله 
مدی��ران کارخانه های ن��وردی گفت: س��ابقه نورد 
مقاطع فولادی ایران به ۵ دهه گذشته باز می گردد 
و نخستین فعالیت در خانواده فولاد ایران، مربوط به 
این حوزه یعنی نورد اس��ت.  وی ادامه داد: ضرورت 
دارد چش��م انداز کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت 
نورد در ایران تدوین ش��ود، از این رو درباره تدوین 
برنامه جامع رس��ته نورد و اهداف و چشم اندازهای 
آت��ی با توجه به س��رمایه گذاری های زی��اد در نورد 
ایران، مباحثی مطرح ش��د. اگر چه این رس��الت بر 
عه��ده انجمن اس��ت اما باید دیدگاه ه��ا و نظرهای 
تولیدکنندگان نیز اخذ شود تا این چشم انداز با خرد 
جمعی رس��ته نورد تدوین ش��ود. وی با بیان اینکه 
موضوع مطرح شده دیگر در این جلسه، تنظیم بازار 
بود اظهار کرد: اعتقاد انجمن و رسته نورد این است 
که دیدگاه ها و نظرهای انجمن به مسئولان ذی ربط 
و وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت و در مجموع به 
کمیته تنظیم بازار انتقال داده شود تا انجمن فولاد، 
بازوی مش��ورتی و مغز متفکر تنظیم بازار باشد، به 
نحوی که هم منافع تولیدکننده و هم مصرف کننده 
حفظ ش��ود و عدالت در بازار، توس��عه و بسط پیدا 
کند. عضو هیات مدیره انجمن فولاد با تاکید دوباره 
اینک��ه ۵ دهه از عمر فعالیت ن��ورد مقاطع فولادی 
ایران می گذرد، گفت: ضرورت دارد در جهت ارتقای 
فناوری، گام های موثری برداشته شود و از تجربه ها و 
دانش کارخانه هایی که پیشکسوت هستند، بهره مند 
ش��ویم که در شرایط تحریم به سود اعضای انجمن 
است. نکته ای که انجمن باید به آن توجه ویژه کند، 
تفک��ر و دانش و پژوهش و تش��کیل دفتر مطالعات 
اقتصادی به منظور توس��عه س��هم ص��ادرات فولاد 
ایران اس��ت که با توجه به ظرفیت موجود کش��ور 
حائز اهمیت است. فرشاد گفت: در ۱۰ سال آینده، 
ص��ادرات ایران به کش��ورهای خاورمیانه و ش��مال 
افریقا و در مجموع منطقه منا و بازارهای اروپا باید 
ب��ه ۲۰ میلیون تن برس��د. وی ادام��ه داد: اعضا در 
این جلس��ه به موضوع ارز توجه ویژه ای داش��تند و 
بیشتر صحبت ها درباره این موضوع بود که چنانچه 
دولت نمی تواند به لحاظ تامین ارز دولتی از واحدها 
حمای��ت کند، اج��ازه دهد ارز حاص��ل از صادرات 
آنه��ا صرف تامین نیازهای ش��ان ش��ود. س��یدرضا 
شهرس��تانی، عضو دیگ��ر انجم��ن تولیدکنندگان 
فولاد ای��ران درب��اره موضوع های مطرح ش��ده در 
این نشست هم اندیش��ی گفت: یکی از موضوع های 
مطرح شده در این جلسه، اعتصاب کامیونداران بود. 
وی افزود: یک��ی از موضوع  های مهم صنعت فولاد، 
حمل ونقل اس��ت در حالی که اعتصاب انجام شده، 
تم��ام فولادی ها را با چالش روب��ه رو کرده و بعضی 
از فولادس��ازان نتوانس��ته اند در تامین مواد اولیه و 
تحویل محصول به تعهدات خود عمل کنند. اگر این 
موضوع ادامه یابد متاس��فانه بازار فولاد قفل خواهد 
شد. شهرستانی ادامه داد: از نکاتی که در این جلسه 
مطرح شد، مشکل تعزیرات، قیمت گذاری دستوری 
دولت در بورس و صادرات و موانع صادراتی بود که 
بر اس��اس آن مقرر شد کمیته تخصصی در انجمن 
تش��کیل شود تا این موارد بررسی شده و در دستور 
کار هیات مدیره قرار گیرد. از لحاظ کلی، زمانی که 
قیمت گذاری دستوری لغو شد عرضه و تقاضا خود 
را پیدا کردند. امیدواریم دولت به نقطه ای برسد که 
فعالیتش در صنعت فولاد را سالم و موثر انجام دهد.

خبر
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شرایطاقتصادی
چینرابهکدامسومیبرد؟

با وجود تدابیر از پیش تعیین ش��ده چین در راس��تای کاهش آلودگی، به نظر 
می رس��د که شرایط اقتصادی، این کشور را بر آن داشته تا رویکرد خود را درباره 
مسائل زیست محیطی تغییر دهد و در برخی موارد به فکر چاره اندیشی های جدید 
باش��د. خبرها حاکی از آن اس��ت که چین در زمستان پیش رو برخی نوسازی ها 
را در حوزه فولاد و زغال س��نگ عملی نخواهد کرد. گفته می ش��ود این اقدام در 
راستای تقویت عملکرد اقتصادی چین در مقابله با جنگ تجاری امریکا و نیز رشد 

بیشتر اقتصادی خواهد بود.
به گزارش اخبار فلزات، س��ال گذش��ته به دلیل آلودگی بیش از حد هوا، برخی 
تولیدکنندگان فولاد در 4 ش��هر بزرگ چین مجبور ش��دند در ماه های زمستان، 
تولید فولاد خود را به نصف و زغال س��نگ را به یک س��وم کاهش دهند. در ضمن 
28 شهر و منطقه نیز مجبور بودند تولید فولاد و آلومینیوم را به مقادیر مشابهی 

کاهش دهند.
زمس��تان امس��ال نیز قوانینی ب��رای کاهش تولید وضع ش��د. وضعیت کنونی 
اقتصاد حکایت از آن دارد که روند رش��د اقتصادی، قدری آهس��ته  ش��ده است. 
شاخص مدیران خرید )Purchasing Managers› Indexes( در بخش های 
خصوصی، بدهی خانوار و نیز س��رمایه گذاری دارایی ه��ای ثابت از جمله مواردی 
است که موید کاهش روند رشد اقتصادی کشور هستند. موارد این چنینی باعث 
ش��ده که چین درصدد باشد تا با برخی تغییرات در سیاست های زیست محیطی، 

تولیدات داخل را تقویت کند.
به نظر می رس��د که این کش��ور قصد ن��دارد محدودیت های کاه��ش تولید در 
س��ال گذشته را برای صنایع س��نگین مانند فولاد تکرار کند. در زمینه مبارزه با 
پدیده های آلاینده زیست محیطی نظیر مه دود نیز اختیار به قدرت ها تفویض شده 
تا برای راه حل آن در ماه های نوامبر تا مارس )آبان تا اسفند( تدابیری بیندیشند.
گفتنی اس��ت که مه دود، پدیده آلاینده زیس��ت محیطی است که در اثر انتشار 
حجم عظیمی از دود که بیشتر برآمده از سوختن مقدار زیادی زغال سنگ در یک 
منطقه یا دود مناطق صنعتی در هوا و ترکیب آن با سایر آلودگی های اولیه و نیز 
در اثر برخورد نور خورش��ید با ذرات آلاینده است، ایجاد می شود. به نظر می رسد 
چین قصد دارد در راس��تای بهبود وضعیت اقتصادی، برخی قوانین س��ختگیرانه 

زیست محیطی در ماه های سرد را کاهش دهد.
تولی��د محصولات فولادی در چین با آغاز ماه های س��ردتر در س��ال گذش��ته 
میلادی با کاهش روبه رو ش��د. این کاهش به دلایل زیس��ت محیطی بود و آثار آن 
تا ابتدای س��ال جاری میلادی محس��وس بود. گفتنی اس��ت در سال های اخیر، 
اقدامات بسیار زیادی در حوزه محیط زیست از سوی چین انجام شده است. میزان 
ظرفیت های نصب ش��ده تولید فولاد در چین در سال 13۹4 خورشیدی )2015 
میلادی( بیش از یک میلیارد و 150 میلیون تن بود، اما به دلایل زیست محیطی، 
این میزان در سال گذشته میلادی به یک میلیارد و 50 میلیون تن تقلیل یافت.

کسبدرآمدیکمیلیارددلاری
ازمعدناسکوندیدا

معدن مس اسکوندیدا در گزارش اخیر خود اعلام کرد که در نیمه نخست سال 
جاری میلادی، سودی برابر با 1.0۹ میلیارد دلار )۹27میلیون یورو( کسب کرده 
که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته؛ سود حاصل، 78.۹ درصد رشد داشته 
اس��ت. به گزارش مس پرس، تولید معدن اس��کوندیدا با حدود 45 درصد افزایش 
نس��بت به س��ال گذشته به سطح 647هزار و 314 تن رسید که این حجم شامل 

507 هزار و 804 تن مس محتوی و 13۹هزار و 510 تن کاتد بوده است.
این شرکت، دلیل رشد تولید و رشد درآمد خود را شرایطِ مطلوبِ بازار، ساخت 
یک واحد تولیدی جدید و ایجاد نش��دن وقفه های تولیدی اعلام کرد. اوایل سال 

گذشته میلادی، وقفه تولیدی 44 روزه؛ تولید را به شدت کاهش داد.
مورو نایز، رئیس بخش مواد معدنی اس��کوندیدا به رس��انه های محلی گفته که 
در ش��رایط حاضر، با اس��تفاده از بهترین روش ها و فناوری پیشرفته، ضمن حفظ 

جایگاه برتر در بازار؛ کاهش سطح عیار کانه ها را باید جبران کرد.

ارسالنخستینمحمولهمعدنسِنچری
پسازبازگشایی

پس از آنکه معدن سِ��نچری در اس��ترالیا در س��ال 13۹4 خورشیدی )2015 
میلادی( با اعلام پایان ذخایر قابل بهره برداری به وس��یله شرکت ام ام جی تعطیل 
ش��د، دوباره پروژه هایی برای بررسی امکان احیای این معدن و برداشت از ذخایر 
با عیار پایین تر این معدن آغاز شد. افزایش جهانی نرخ »روی« نیز به کمک آمد 
و ش��رکتی استرالیایی، احیای این معدن را بر عهده گرفت. این شرکت نخستین 
محموله کنس��انتره روی تولیدی خود را در پایان اکتبر 2018 )8 آبان( به چین 
ارس��ال خواهد کرد. به گزارش اخبار فلزات، نخس��تین محموله برداشت شده از 
معدن سِ��نچری، پس از بازگش��ایی دوباره این معدن در پایان ماه اکتبر به چین 
حمل می ش��ود. کنسانتره تولید ش��ده در این معدن با خط لوله ای به طول 304 
کیلومتر به بندر کارومبا پمپ ش��ده و به کانتینرهای حمل منتقل می ش��ود. این 
ش��رکت به دنبال آن اس��ت که با بهبود و ارتقای خطوط انتقال خود س��الانه 8 
میلیون تن کنسانتره روی را از این راه به کشتی حمل کند. همچنین این شرکت 
بن��ا دارد در برنام��ه فاز دومِ خط انتقال خود، میزان ظرفیت انتقال کنس��انتره از 
خط انتقال را به 15 میلیون تن در س��ال افزایش دهد. این پروژه به 63 میلیون 
دلار سرمایه گذاری نیاز داشته و این شرکت امیدوار است که تا پایان سال آینده 
میلادی در دی 13۹8پروژه ها را اجرایی کند. معدن سِنچری در سال های 136۹ 
تا 13۹4 خورش��یدی )1۹۹0 تا پایان 2015 میلادی( یکی از بزرگ ترین معادن 
روی جهان و بزرگ ترین معدن روی اس��ترالیا بود. این معدن در 250 کیلومتری 
ش��مال غربی کوه ایزا واقع ش��ده و بهره برداری از آن در سال 1378 خورشیدی 
)1۹۹۹ میلادی( به روش روباز آغاز ش��د. معدن سِ��نچری، با ش��رکت ام ام جی 
بهره برداری ش��د و در س��ال 2015 میلادی، آخرین برداشت معدنی از آن انجام 
ش��د. این شرکت در 16 س��ال فعالیت معدن سِنچری، عمده محصول تولیدی از 
این معدن را از خط لوله زیرزمینی به بندر کارومبا منتقل می کرد و از این بندر به 
مقصد اس��ترالیا، اروپا و آسیا می فرستاد. شرکت ام ام جی طی توافقنامه ای احیای 
معدن سِنچری را به شرکت سِنچری بال واگذار کرد. شرکت بهره بردار جدید این 
معدن امیدوار اس��ت که این معدن به یکی از 10 معدن بزرگ روی جهان تبدیل 
شود.  در سال 2015 میلادی، میزان فروش سرب و روی این شرکت به کمترین 
حد در 5 سال پایانی رسید که علت اصلی آن، کاهش عیار و تولید این معدن بود.

رویخطخبر

گزارشتصویری

 گروه معدن
وقتی ذخایر معدنی که دسترسی به آنها آسان 
است و به راحتی استخراج می شود، ته می کشد، 
معدنکاری و استخراج منابع معدنی هر چه بیشتر 
به مکان های دوردس��ت کشیده می شود که این 
اتفاق یک چالش نگران کننده را برای شرکت های 

معدنی رقم می زند.
چگون��ه می توان به ذخی��ره ای از منابع معدنی 
دس��ت یافت و آن را اس��تخراج کرد وقتی هیچ 
زیرساختی برای دس��تیابی به آنها وجود ندارد و 
هیچ جاده ای به سمت محل استقرار آنها کشیده 
نش��ده اس��ت؟ این هم��ان دغدغه ای اس��ت که 
مدیران ش��رکت معدنی و کانادایی »کواسِت ریر« 

به آن فکر می کردند.
این ش��رکت مستقر در مونترال کانادا به دنبال 
توس��عه معدن »استِرِنج لیِک رِیرارِسِز« در شمال 
اس��تان کبک در ش��رق کاناداست؛ منطقه ای که 
هیچ ج��اده ای به آن خت��م نمی ش��ود. بنابراین 
»کواسِ��ت ریر« در اقدامی مبتکرانه به استفاده از 

بالن های هلیومی برای حل مشکلات حمل ونقل 
خود در معدن��کاری در این منطق��ه روی آورده 

است.
به گ��زارش متال آنلاین، این ش��رکت از توافق 
خود با ش��رکت هوافض��ای امریکای��ی »لاکهید 
مارتی��ن« خبر داده و قرار اس��ت در این توافق از 
خدمات بالن های هلیومی این شرکت برای انتقال 
کنسانتره سنگ، ذخایر و کارکنان معدن استفاده 
کن��د. ای��ن بالن ها قرار اس��ت بین مع��دن روباز 
»اس��تِرِنج لیِک« که در ش��مال کبک در شهرک 
ش��فرویل قرار دارد و متعلق به این شرکت است، 
در یک خط ریلی مس��تقیم به بندر »سپت آیلز« 

رفت وآمد کنند.
دیرک نومن، مدیرعامل »کواسِ��ت ریرمینرالز« 
در ای��ن باره به ش��بکه سی بی س��ی کانادا گفت: 
این ش��رکت ابتدا تصمیم داش��ت ب��رای عبور و 
مرور، اقدام به س��اخت جاده ای کند که از وسط 
زیس��تگاه گوزن های کانادایی رد می شد. هزینه 
س��اخت و نگهداری این جاده بس��یار زیاد بود و 

باید 35 میلیون دلار صرف ساخت 168 کیلومتر 
جاده می ش��د. در مقابل چنین هزینه ای، سالانه 
85 میلیون دلار بای��د خرج گرداندن این بالن ها 
شود. مقایسه قیمت ها نشان می دهد که انتخاب 
بالن ها می تواند برای پل زدن بین مس��افت 200 
کیلومت��ری معدن تا ش��هرک ش��فرویل، گزینه 

اقتصادی تر باشد.
قرار است کواسِت ریرمینرالز در یک بازه زمانی 
30 ساله فعال باشد و اکسیدهای خاکی نادر تولید 
کند. لاکهید مارتین، بزرگ ترین ش��رکت سفینه 
هوایی جهان است که در 30 کشور، توسعه یافته 
و قرار اس��ت بالن جدید و منحصربه فرد ال ام اچ1 
را در این پروژه در اختیار این شرکت معدنی قرار 
دهد. ال ام اچ1 به خوبی با چالش های حمل ونقل 
موجود در مسیر معدن استرنج لیک تناسب دارد 
و چرخ دنده های آن می تواند در صورت ناس��ازگار 
شدن جریان هوا به وسیله 3 مکش به فرود بالن 
کمک کند و باعث شود دستگاه روی هر سطحی 
مانند یخ، برف، گل، لجن، ماسه و سنگریزه فرود 

آید و محک��م بر زمین بنش��یند. در خط هوایی 
معدن به ش��هرک ش��فرویل قرار است ناوگانی از 
7 دس��تگاه ال ام اچ1 ، کارکنان و ذخایر معدنی را 
جابه جا کند. این ناوگان می تواند حجمی بیش از 
20 تن کنسانتره س��نگ معدنی کمیاب را برای 
تحویل به تجهیزات پالایش��ی در ش��هر بکانکور 
اس��تان کبک منتقل کند. این بالن این قابلیت را 
دارد که روی آب ف��رود آید و برای فرود آن نیاز 
به باند فرودگاه یا هیچ گونه امکانات زیرس��اختی 
نیست. این بالن های پر شده از هلیوم و سنگین تر 
از ه��وا می توانند علاوه ب��ر حمل 20 تن بار، 1۹ 

مسافر را جابه جا کنند.
ال ام اچ1 نسبت به سایر دستگاه های هوانورد از 
سوخت کمتری استفاده می کند، دی اکسیدکربن 
کمتری به هوا می فرستد و صدای کمتری تولید 
می کند و همچنین نیاز به زیرساخت های زمینی 
پرهزین��ه ندارد. همچنین فاق��د تاثیرات مخربی 
اس��ت که حمل ونقل جاده ای بر زیستگاه حیات 

وحش دارد.

این ش��رکت می گوی��د که بهای ای��ن قرارداد 
با ش��رکت لاکهی��د مارتین و دریاف��ت خدمات، 
850میلیون دلار اس��ت که شامل هزینه سوخت 
ه��م می ش��ود. نخس��تین محصول ای��ن معدن 
قرار اس��ت در سال 13۹8 خورش��یدی )201۹ 
میلادی( تحویل داده ش��ود. این قرارداد بین دو 
شرکت برای مدت 10 سال تنظیم شده و انتظار 
م��ی رود تا 20 س��ال پس از آن و ت��ا پایان عمر 
30ساله معدن تمدید شود. لاکهید مارتین، یک 
شرکت فعال در زمینه هوافضا، تجهیزات نظامی 
و امنیت اطلاعات امریکاس��ت که اسفند 1373 
)مارس 1۹۹5( از به هم پیوس��تنِ ش��رکت های 
لاکهید کورپوریشن و مارتین مریتا، در شهر بتزدا 
در ایالت مریلند امریکا تش��کیل شد و هم اکنون 
به عنوان یکی از بزرگ تری��ن پیمانکاران صنایع 
جنگ افزاری جهان شناخته می شود. این شرکت 
بیش از 20 س��ال است که س��رمایه گذاری خود 
را بر توس��عه فناوری هواپیماهای هیبریدی آغاز 

کرده است.

»کوبرِپدِی« شهری معدنی در استرالیاست 
که 80 درصد از ساکنان آن زیرزمین زندگی 
می کنند تا از گرمای طاقت فرسای منطقه در 
امان باش��ند. بزرگ ترین پروژه های استخراج 
عقیق باکیفیت در جهان، در این شهر عملیاتی 
می شود. کوبرِپدِی در سرزمینی دورافتاده از 
اس��ترالیای جنوبی قرار دارد و دودکش های 

آن از میان ش��ن و ماس��ه ک��ف زمین بیرون 
می آیند. عقیق، 11 بهمن 12۹3 )اول فوریه 
1۹15( در کوبرِپدِی پیدا ش��د و از آن زمان 
به بعد، این ش��هر کوچک، بیشتر عقیق های 
جه��ان را که کیفیت آنها در س��طح کیفیت 
س��نگ های جواهری اس��ت، عرضه می کند. 
کوبرپ��دی علاوه  بر عقیق خی��ز بودن، جاذبه 

گردش��گری هم دارد که موجبات اشتغالزایی 
و پایداری این جامعه را فراهم آورده است. این 
ش��هر کوچک بیش از 70 پهنه عقیق دارد و 
بزرگ ترین منطقه استخراج عقیق در جهان 

به شمار می آید.
از س��ال 12۹5  زندگ��ی در کوبرِپِ��دی 
خورش��یدی )1۹17 میلادی( آغاز ش��د و به 

دنبال آن بزرگ ترین عملیات استخراج عقیق 
در جهان در این ش��هر قناتی ش��کل توس��عه 
یافت. مردم کوبرِپدِی، این س��بک زندگی را 
ب��رای در امان ب��ودن از گرمای منطقه که در 
تابس��تان به 4۹ درجه س��انتی گراد می رسد، 
انتخاب کردند. بر اس��اس سرش��ماری سال 
2011 میلادی )13۹0خورشیدی( جمعیت 

ای��ن منطق��ه 16۹5 نف��ر برآورد ش��د و این 
جمعی��ت حالا پس از 100 س��ال زندگی در 
این س��نگواره ها، همچن��ان آن را خانه خود 
می دانند و تصمیمی برای توقف ادامه زندگی 
در آن ندارن��د. این تصاوی��ر از کوبرپدی، در 
سال 13۹5 خورشیدی )2016 میلادی( در 
وب سایت بزینس اینسایدِر منتشر شده است. 

حمل مواد معدنی با بالن هلیومی 
صاحبامتیاز:

موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل
مدیرمسوول:ناصر بزرگمهر

سردبیر:محبوبه ناطق

هم��کاران:س��ارا اصغری-ثم��ن رحیم��ی  راد- 
سیرانوش موسوی

مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی
نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

زندگی زیرزمینی در پایتخت عقیق جهان 
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